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Orice cititor familiarizat cu Sfânta Scriptură, cunoaşte această întrebare relatată atât  de Luca (20:4), cât şi de 
Matei (21:25). Preoţii cei mai de seamă, reprezentând autoritatea religioasă  şi cărturarii, autoritatea prin care 
se interpretau Scripturile pentru popor, vădit deranjaţi de învăţătura, vindecările, cât mai ales de primirea 
entuziasmată pe care poporul I-a făcut-o Domnului Isus la intrarea în Ierusalim, au venit la Templu pentru a-I cere 

socoteală cu privire la lucrarea Lui. În acest context, Mântuitorul le pune întrebarea: „Botezul lui Ioan, de unde venea?”.

Un proroc adevărat, trimis şi confirmat de Dumnezeu, trebuia să îşi identifice lucrarea printr-o revelaţie divină sau printr-o 
referire profetică anterioară, care era anunţată în Scripturi. Ioan a împlinit ambele condiţii. Iar cărturarii ştiau asta. 

Ioan Botezătorul a primit o descoperire clară, directă de la Dumnezeu, pentru misiunea sa. În Ioan 1:6 citim că „a venit un om 
trimis de Dumnezeu: numele lui era Ioan”. Mandatul pe care-l avea este indicat în Ioan 1:33: „Cel ce m-a trimis să botez cu apă 
mi-a zis”. Astfel, Ioan afirmă că era trimis de Dumnezeu. El vorbeşte despre „Cel ce m-a trimis” şi deşi nu ştim timpul şi modul 
în care a primit această descoperire, înţelegem că Ioan era trimis de la Dumnezeu cu misiunea de a indica poporului Israel că 
Isus din Nazaret este Fiul lui Dumnezeu: „Şi eu am văzut lucrul acesta şi am mărturisit că El este Fiul lui Dumnezeu” (Ioan 1:34). 

Deşi a trăit cea mai mare parte în pustiul Iudeii, Ioan a ştiut că va veni o zi când el Îl va întâlni pe Mesia (la fel ca Simeon 
în Luca 2:26-27). Atunci când Dumnezeu li se adresează, oamenii călăuziţi de Duhul Sfânt înţeleg şi răspund chemării lui 
Dumnezeu, iar orice descoperire spirituală Îl are în vedere pe Domnul Isus Hristos!

În Vechiul Testament putem vedea care trebuia să fie scopul slujirii unui prooroc - Ieremia 23: 21-22 „Eu n-am trimis pe 
prorocii aceştia, şi totuşi ei au alergat; nu le-am vorbit, şi totuşi au prorocit. Dacă ar fi fost de faţă la sfatul Meu, ar fi trebuit să spună 
cuvintele Mele poporului Meu şi să-i întoarcă de la calea lor rea, de la răutatea faptelor lor”! Atât prin mesajul şi prin modul cum 
era îmbrăcat, cât mai ales prin faptul că a fost umplut cu Duhul Sfânt chiar înainte de naştere, Ioan Botezătorul a întors inima 
poporului Israel către Dumnezeu. În Evanghelia după Marcu 1: 5-6 citim că „tot ţinutul Iudeii şi toţi locuitorii Ierusalimului au 
început să iasă la el şi, mărturisindu-şi păcatele, erau botezaţi de el în râul Iordan. Ioan era îmbrăcat cu o haină de păr de cămilă şi 
împrejurul mijlocului era încins cu un brâu de curea. El se hrănea cu lăcuste şi miere sălbatică”!”. Între evrei exista gândirea, plecând 
în special de la Ilie, că prorocul adevărat va avea şi o îmbrăcăminte extrem de austeră. Mesajul vizual transmis era acela că 
îmbrăcămintea, ca şi mâncarea consumată, deşi nu le determină în niciun fel relaţia cu Dumnezeu, veridicitatea mesajului 
şi trăirea în sfinţenie, arătau, totuşi, că ei, ca proroci, nu aveau nimic altceva în inimă decât să Îl servească pe Dumnezeu! În 
Zaharia 13:4 poporul este atenţionat că falşii proroci vor căuta măcar în îmbrăcăminte să se asemene celor adevăraţi.

De asemenea, în acest context este interesant de amintit şi expresia Domnului Isus din Luca 7:24-28: „După ce au plecat trimişii 
lui Ioan, Isus a început să spună noroadelor despre Ioan: «Ce aţi ieşit să vedeţi în pustie? O trestie clătinată de vânt?

Atunci ce aţi ieşit să vedeţi? Un om îmbrăcat în haine moi? Iată că cei ce poartă haine moi şi cei ce trăiesc în desfătări sunt în casele 
împăraţilor. Atunci ce aţi ieşit să vedeţi? Un proroc? Da, vă spun, şi mai mult decât un proroc.

El este acela despre care este scris: ‘Iată, trimit pe solul Meu înaintea Feţei Tale, care Îţi va pregăti calea înaintea Ta.’ Vă spun că, dintre 
cei născuţi din femei, nu este niciunul mai mare decât Ioan Botezătorul. Totuşi cel mai mic în Împărăţia lui Dumnezeu este mai mare 
decât el.»”

Botezul lui Ioan, de 
unde venea?
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Î
mbrăcămintea austeră a lui Ioan, mesajul care chema la pocăinţă, dar şi răspunsul poporului la mesajul propovăduit de 
Ioan, nu puteau fi tăgăduite: acestea erau semne clare ale autenticităţii lui Ioan ca prooroc adevărat, ale confirmării sale din 
partea lui Dumnezeu!

Cu mai mult de şapte sute de ani înainte ca Ioan Botezătorul să pregătească poporul Israel pentru venirea lui Mesia, 
Dumnezeu a inspirat pe Isaia să scrie „un glas strigă: «Pregătiţi în pustie calea Domnului, neteziţi în locurile uscate un drum pentru 
Dumnezeul nostru! Orice vale să fie înălţată, orice munte şi orice deal să fie plecate, coastele să se prefacă în câmpii şi strâmtorile, în 
vâlcele»”!” (Isaia 40: 3-4). Astfel era anunţată lucrarea lui Ioan, ca premergător al Domnului Isus. 

Mai mult, cu patru sute de ani înainte de Ioan, Dumnezeu a inspirat pe Maleahi să scrie „Legea adevărului era în gura lui şi nu 
s-a găsit nimic nelegiuit pe buzele lui; a umblat cu Mine în pace şi în neprihănire şi pe mulţi i-a abătut de la rău. Căci buzele preotului 
trebuie să păzească ştiinţa şi din gura lui se aşteaptă învăţătură, pentru că el este un sol al Domnului oştirilor. Navem toţi un singur 
Tată? Nu ne-a făcut un singur Dumnezeu? Pentru ce dar suntem aşa de necredincioşi unul faţă de altul, pângărind astfel legământul 
părinţilor noştri?” (Maleahi 2:6-7,10). Dumnezeu Şi-a descoperit încă din Vechiul Testament hotărârea de a îndepărta preoţia1 
care venea prin linia lui Aaron, pentru a o înlocui cu alta (care vine din Melhisedec). Dar înainte ca această înlocuire să aibă 
loc, Dumnezeu anunţă ceva important: „Iată, vă voi trimite pe prorocul Ilie înainte de a veni ziua Domnului, ziua aceea mare şi 
înfricoşată şi „iată, voi trimite pe solul Meu; el va pregăti calea înaintea Mea. Şi deodată va intra în Templul Său Domnul, pe care-L 
căutaţi: Solul legământului, pe careL doriţi; iată că vine”, zice Domnul oştirilor. „Cine va putea să sufere însă ziua venirii Lui? Cine va 
rămâne în picioare când Se va arăta El? Căci El va fi ca focul topitorului şi ca leşia înălbitorului” (Maleahi 3:1,2). Poate de aceea şi 
Ioan Botezătorul spune în mesajul său şi despre „Cel ce vine după mine este mai puternic decât mine, şi eu nu sunt vrednic să-I duc 
încălţămintea. El vă va boteza cu Duhul Sfânt şi cu foc. Acela Îşi are lopata în mână, Îşi va curăţi cu desăvârşire aria şi Îşi va strânge 
grâul în grânar, dar pleava o va arde într-un foc care nu se stinge!” (Matei 3: 11-12). 

Împlinirea proorociei despre Ioan, spusă de un înger lui Zaharia şi despre care cu siguranţă mulţi îşi aduceau aminte, era 
pe cale să se împlinească înaintea lor: „El va întoarce pe mulţi din fiii lui Israel la Domnul Dumnezeul lor. Va merge înaintea lui 
Dumnezeu, în duhul şi puterea lui Ilie, ca să întoarcă inimile părinţilor la copii şi pe cei neascultători, la umblarea în înţelepciunea celor 
neprihăniţi, ca să gătească Domnului un norod bine pregătit pentru El” (Luca 1: 16-17). Însuşi Domnul Hristos, confirmă că Ioan a 
fost într-adevăr acela care a venit în duhul şi puterea lui Ilie, aşa cum fusese prorocit: „Din zilele lui Ioan Botezătorul până acum, 
Împărăţia cerurilor se ia cu năvală, şi cei ce dau năvală pun mâna pe ea. Căci până la Ioan au prorocit toţi prorocii şi Legea. Şi, dacă 
vreţi să înţelegeţi, el este Ilie, care trebuia să vină” (Matei 11:12-14).

Am văzut până acum care sunt mărturiile care confirmau clar că Ioan era trimis de Dumnezeu! Însă revenim la 
întrebarea pusă fariseilor: ”botezul propovăduit de Ioan de unde venea”? Evanghelistul Ioan menţionează: „Iată 
mărturisirea făcută de Ioan când iudeii au trimis din Ierusalim pe nişte preoţi şi leviţi să-l întrebe: „Tu cine eşti?”. El a 
mărturisit şi n-a tăgăduit: a mărturisit că nu este el Hristosul. Şi ei l-au întrebat: „Dar cine eşti? Eşti Ilie?” Şi el a zis: „Nu 

sunt!” „Eşti prorocul?” Şi el a răspuns: „Nu!”. Atunci i-au zis: „Dar cine eşti? Ca să dăm un răspuns celor ce ne-au trimis. Ce zici tu 
despre tine însuţi?”. „Eu”, a zis el, „sunt glasul celui ce strigă în pustie: ‘Neteziţi calea Domnului’, cum a zis prorocul Isaia.”. Trimişii erau 
din partea fariseilor. Ei i-au mai pus următoarea întrebare: „Atunci de ce botezi, dacă nu eşti Hristosul, nici Ilie, nici prorocul?”. Drept 
răspuns, Ioan le-a zis: „Eu botez cu apă, dar în mijlocul vostru stă Unul pe care voi nu-L cunoaşteţi” (Ioan 1:19-26).

Ioan Botezătorul mărturisea că a venit din pustie ca să împlinească porunca lui Dumnezeu de a boteza în apă pe aceia care 
se pocăiau! În acelaşi timp, Ioan spunea clar că el a fost trimis să boteze cu apă drept pregătire pentru venirea Aceluia care va 
boteza cu Duhul Sfânt! Dar era ceva scris în Scriptură despre aşa ceva? Ezechiel 36:25-27: „Vă voi stropi cu apă curată şi veţi fi 
curăţiţi; vă voi curăţi de toate spurcăciunile voastre şi de toţi idolii voştri. Vă voi da o inimă nouă şi voi pune în voi un duh nou; voi scoate 
din trupul vostru inima de piatră şi vă voi da o inimă de carne. Voi pune Duhul Meu în voi şi vă voi face să urmaţi poruncile Mele şi să 
păziţi şi să împliniţi legile Mele.”

1 Evrei 7:11-28
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În iudaism, pentru convertirea neamurilor, era cerut botezul prin scufundare care   semnifica atât curăţirea, neamurile fiind 
considerate „necurate”, cât şi momentul de început în credinţa iudaică, el având loc după circumcizie. Botezul era imaginea 
publică prin care un neevreu devenea parte a poporului ales, reprezenta despărţirea clară dintre vechiul mod de trăi şi 
noua viaţă ale cărei fapte erau determinate de credinţa iudaică. Ce şoc trebuie să fi primit preoţii atunci când oamenii nu 

mai veneau la ei, la Templu, să cheltuiască banii pentru jertfe, ci mergeau la Iordan, la Ioan, unde primeau iertarea de păcate 
prin mărturisire şi botez! Cum putea cere Ioan unui evreu să facă ceva asemănător cu ceea ce li se cerea neamurilor? Nu erau 
ei fiii lui Avraam? Nu aveau ei Legămintele, Legea, Prorocii?

Mesajul lui Ioan despre pocăinţă şi iertarea păcatelor nu era un ritual religios de purificare urmat în cadrul unor rânduieli 
religioase, ci dimpotrivă era ceva esenţial cu privire la om: Ioan ţintea viaţa interioară şi faptele care rezultă din aceasta, el avea 
în vedere legătura cu Dumnezeu şi relaţia cu ceilalţi oameni, vorbea despre spiritualitate, moralitate şi etică în această ordine, 
cerea schimbarea radicală a vieţii pe care numai Mesia o poate face.

Vameşii, care erau probabil cei mai dispreţuiţi oameni de către evrei, sunt daţi ca exemplu pozitiv de către Domnul Isus 
pentru că au crezut că botezul lui Ioan venea de la Dumnezeu, pe când fariseii şi învăţătorii legii respingând pe Ioan, în fond 
L-au respins pe Dumnezeu: „Şi tot norodul care l-a auzit şi chiar vameşii au dat dreptate lui Dumnezeu, primind botezul lui Ioan, dar 
fariseii şi învăţătorii Legii au zădărnicit planul lui Dumnezeu pentru ei, neprimind botezul lui” (Luca 7: 29-30).

Evreii aveau deja un semn al legământului şi anume circumcizia. Acum, Ioan le cerea un nou semn exterior, botezul! Pentru noi 
astăzi este dificil să înţelegem cât de puternic se simţeau ofensaţi mulţi dintre evrei. Însă Ioan spunea cu fermitate tocmai celor 
din neamul lui, tocmai celor care se considerau că sunt prin naştere popor al Legământului, că acum Dumnezeu le cerea, prin 
gura lui, o pocăinţa dovedită prin fapte ca dovadă a întoarcerii către El pentru ca să poată intra în Împărăţia care urma să vină 
odată cu Mesia. Ioan le descoperea faptul că ei Îl părăsiseră pe Dumnezeu, deşi prin naştere erau parte din poporul ales să fie 
o mărturie în lume pentru Creatorul universului! Evreii trebuiau să recunoască public că-L părăsiseră pe Dumnezeu şi că îşi 
recunosc condiţia de păcat din care rezultau păcatele lor, că sunt gata să primească realitatea începutului formării unui nou 
popor al Domnului. Acest nou popor, peste câţiva ani, va trebui să mărturisească tot public, prin botezul în apă, identificarea 
cu Isus Cel răstignit, dar care cu adevărat este Fiul lui Dumnezeu! Prin botezul în apa Iordanului, Domnul Isus S-a identificat 
atât cu evreii cât şi cu întreaga umanitate. Apoi, ca răspuns la lucrarea Lui, în Ziua Cincizecimii, aproape 3000 de evrei s-au 
identificat public cu moartea şi învierea lui Domnului Isus, intrând astfel în Biserică.

Botezul în apă nu aduce iertare de păcate, dar, botezându-se, evreii au recunoscut că nevoia ca păcatele lor să primească 
iertare era posibilă doar prin Domnul Isus care este totodată şi Mesia al lor. Doar Duhul Sfânt poate schimba inima omului, 
doar Duhul Sfânt aplică în viaţa aceluia care se pocăieşte şi crede în Domnul Isus, beneficiile lucrării mântuitoare a Domnului 
Isus! Doar Duhul Sfânt aduce naştere „de sus” (din nou) prin credinţă, fără de care nimeni nu poate vedea pe Dumnezeu!

Cine se pocăieşte?... doar acela care recunoaşte că are nevoie de iertarea păcatelor şi că prin el însuşi sau o religie 
omenească legată de un loc, un sistem şi jertfe de adus, nu poate fi acceptat de Dumnezeu! Pocăinţa este parte a 
mesajului Evangheliei, iar în acel nou început, Ioan era mesagerul Aceluia care a adus „Vestea Bună” a iertării prin 
credinţă şi a împăcării omului cu Dumnezeu prin Isus Hristos!

Mesajul lui Ioan era ceresc, ca o pregătire pentru Împărăţia gata să vină prin Persoana lui Mesia, Împăratul, de aceea şi botezul 
lui Ioan a fost doar unul de tranziţie, de trecere către botezul credinţei în Isus, care a început odată cu Ziua Cincizecimii.

Mesajul lui Ioan a fost un „început al Evangheliei”, dar nu întreaga Evanghelie. Aceasta a fost cunoscută complet după moartea, 
îngroparea, învierea şi înălţarea la cer a Domnului Isus!

Iar Marea Trimitere, aşa cum o găsim la finalul Evangheliei după Matei, porunceşte clar botezarea acelora care doresc să fie 
urmaşi (ucenici) ai Domnului Isus!

De unde venea botezul lui Ioan? Din cer, de la Dumnezeu, lucru confirmat fără echivoc de Domnul Isus care a „primit” 
botezul lui Ioan, dar căruia i-a dat un nou conţinut, o nouă semnificaţie, păstrând însă aceeaşi formă practicată de Ioan. Aceeaşi 
formă, dar un nou conţinut, o nouă semnificaţie: unirea cu Isus, Mesia, Fiul lui Dumnezeu! Ne rugăm ca Dumnezeu să deschidă 
ochii cât mai multor evrei pentru recunoaşterea Lui! Ne rugăm ca şi noi, în aceste zile finale ale istoriei, să propovăduim 
tuturor Evanghelia Domnului Isus Hristos, Fiul lui Dumnezeu! 

 Virgil ACHIHAI



În lumea creştină, botezul Domnului Isus Hristos în râul Iordan de către Ioan Botezătorul este cunoscut şi ca  
„Epifanie” sau „Teofanie”, după termenii greceşti ἐπιφάνεια şi Θεοφάνεια, adică „Arătarea Domnului” şi 
„Descoperirea Domnului”. În Noul Testament, botezul Domnului este consemnat în Evangheliile sinoptice (Evanghelia 
după Matei [Matei 3:13-17], Evanghelia după Marcu [Marcu 1:9-11] şi Evanghelia după Luca [Luca 3:21-22]), precum 
şi în Evanghelia după Ioan (Ioan 1:29-34). 
În continuare vom vedea mai întâi cum a fost înţeles botezul în vremurile biblice, apoi ce semnificaţie are astăzi 
pentru noi, credincioşii, botezul Domnului Isus Hristos.

De două mii de ani, botezul creştin este o 
lucrare care a marcat răspunsul oamenilor la 
chemarea Domului Isus Hristos de a se pocăi 

şi a crede în Evanghelie (vezi Marcu 1:15). Conform 
Noului Testament, cei care s-au hotărât să-L urmeze 
pe Domnul Isus au fost mai întâi botezaţi, apoi 
s-au integrat în biserica şi comunitatea creştină. 
Ei „stăruiau în învăţătura apostolilor, în legătura 
frăţească, în frângerea pâinii şi în rugăciuni” (Faptele 
Apostolilor 2:42).  Noul Testament ne mai arată că 
şi Domnul Isus a fost botezat. Ce semnificaţie are 
botezul Lui?

 Daniel CRISTINESCU

Semnificaţia 
botezului 
Domnului 
Isus Hristos
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Botezul în vremurile biblice

Î
n vremurile biblice, ritualul scufundării în apă sau botezul 
era un simbol religios de mare însemnătate, fiind folosit 
destul de frecvent în iudaism. Această ceremonie 
simboliza curăţia şi îndepărtarea păcatului, iar uneori era 

folosită ca un ritual de iniţiere pentru a consacra o schimbare 
de statut sau o convertire la iudaism.

În Vechiul Testament, ritualurile scufundării în apă au avut 
legătură cu păstrarea curăţiei ceremoniale, în special 
pentru preoţi (Leviticul 15; 16:4, 24). În Noului Testament, 
în iudaismul fariseic, apa însăşi şi scufundarea în apă au 
funcţionat ca mijloc principal de îndepărtare a necurăţiei 
ceremoniale (Matei 15:2; Ioan 2:6). 

În timpul primului secol al erei creştine, anumite grupări din 
iudaism au început să practice botezul prozeliţilor, un ritual în 
care convertiţii la iudaism, pe lângă tăierea împrejur, trebuiau 
să treacă printr-o spălare ceremonială înainte de acceptarea 
şi integrarea lor completă în comunitatea iudaică. 

Starea de curăţie ceremonială obţinută prin anumite spălări 
ceremoniale era necesară tuturor evreilor. Fără această 
curăţie, ei nu puteau să intre în templu, nici să participe la 
slujbe în timpul sărbătorilor importante (vezi Numeri 9:10; 
Ioan 11:55; Faptele Apostolilor 21:24-27). 

În cadrul creştinismului primar, ritualul botezului a căpătat 
o importanţă fundamentală. Botezul în apă fusese un act 
simbolic cerut de Ioan Botezătorul (Matei 3; Marcu 1:4). 
Ioan îşi chemase ascultătorii să fie botezaţi în vederea venirii 
iminente a Judecăţii lui Dumnezeu (Matei 3:5, 6; Luca 3:17), 
dar şi a venirii lui Hristos (Ieremia 31; Ezechiel 36:25; Zaharia 
13:1). Potrivit profeţiei lui Ioan Botezătorul, Hristos avea să 
boteze „cu Duhul Sfânt şi cu foc” (Matei 3:11; Marcu 1:8; Ioan 
1:33). 

După Învierea Sa, Domnul Isus a confirmat actul botezului 
ca o dovadă a întoarcerii la Dumnezeu, cerând ca noii 
convertiţi să fie botezaţi „în numele Tatălui şi al Fiului şi al 
Duhului Sfânt” (Matei 28:19). Alte texte din Noul Testament 
consemnează mici variaţii în exprimarea formulei botezului, 
cum ar fi „în Numele lui Isus Hristos” (Faptele Apostolilor 
2:38; 10:48), „în Numele Domnului Isus” (Faptele Apostolilor 
8:16; 19:5) sau pur şi simplu „pentru Hristos” (Galateni 3:27). 
Conform învăţăturii Noului Testament, botezul credinciosului 
este identificarea sa simbolică cu moartea şi învierea 
Domnului Isus Hristos (vezi Romani 6; Coloseni 2:12), prin 
care devine „îmbrăcat cu Hristos” (Galateni 3:27), precum şi 
o expresie clară a pocăinţei înaintea lui Dumnezeu (1 Petru 
3:21).

În continuare, vom vedea semnificaţia pe care botezul 
Domnului Isus Hristos o are astăzi pentru noi, credincioşii.

Botezul Domnului Isus Hristos a fost dovada 
împlinirii profeţiei lui Ioan Botezătorul şi 
totodată confirmarea lucrării lui Ioan ca înainte 
mergător al lui Hristos.

Pe la vârsta de aproximativ treizeci de ani, la aproape 
şase luni de la începerea lucrării lui Ioan Botezătorul 
la râul Iordan, Domnul Isus Hristos a mers la Ioan să 
fie botezat. Ioan a refuzat să-L boteze. „«Eu», zicea 

el, «am trebuinţă să fiu botezat de Tine, şi Tu vii la mine?»” 
(Matei 3:14). Ioan ştia că botezul era rezervat celor păcătoşi 
care se pocăiau de păcatele lor. În ciuda obiecţiei lui Ioan, 
Domnul Isus, Cel fără păcat, a insistat spunându-i: „Lasă-Mă 
acum, căci aşa se cade să împlinim tot ce trebuie împlinit” 
(Matei 3:15).

Conform Evangheliei după Matei: „De îndată ce a fost 
botezat, Isus a ieşit afară din apă. Şi în clipa aceea, cerurile 
s-au deschis, şi a văzut pe Duhul lui Dumnezeu coborându-Se 
în chip de porumbel şi venind peste El. Şi din ceruri s-a auzit 
un glas care zicea: «Acesta este Fiul Meu preaiubit în care Îmi 
găsesc plăcerea.»” (Matei 3:16, 17). Ioan era glasul care striga 
în pustiu, profeţit de Isaia, chemându-i pe oameni la pocăinţă 
ca pregătirea pentru venirea lui Hristos. Botezul Domnului 
Isus a fost dovada împlinirii profeţiei lui Ioan că Acela pe care 
Îl aşteptau, care va boteza „cu Duhul Sfânt şi cu foc” (Matei 
3:11) era prezent chiar în mijlocul lor. Totodată, acceptând să 
fie botezat de Ioan, Domnul Isus a confirmat lucrarea lui Ioan, 
înainte mergătorul Său.

Botezul Domnului Isus Hristos a marcat prima 
Sa identificare cu cei ale căror păcate avea să le 
poarte la Calvar.

Ioan a recunoscut că Domnul Isus nu avea păcat, deci 
nici nevoia de a se pocăi şi a fi botezat. Prin urmare, ce 
semnificaţie are botezul lui Hristos? Botezul Lui a marcat 
prima Sa identificare cu cei ale căror păcate avea să le 

poarte la Calvar. Planul lui Dumnezeu a fost ca Domnul Isus 
să vină pe pământ pentru a Se identifica public cu noi în toate 
slăbiciunile noastre. 

În 2 Corinteni 5:21 este scris că „pe Cel ce n-a cunoscut 
niciun păcat, [Dumnezeu] L-a făcut păcat pentru noi, ca noi 
să fim neprihănirea lui Dumnezeu în El”, iar în Evrei 4:14 este 
scris: „[…] Căci n-avem un Mare Preot care să n-aibă milă de 
slăbiciunile noastre, ci unul care în toate lucrurile a fost ispitit 
ca şi noi, dar fără păcat.” 

Chiar dacă Domnul Isus a fost rănit, a plâns, a avut dureri 
şi a fost ispitit la fel ca oricare dintre noi, El nu a păcătuit 
niciodată. Prin botezul Său, Hristos S-a identificat cu starea 
noastră de păcătoşenie şi cu situaţia grea în care ne aflam, 
devenind reprezentantul şi Mijlocitorul nostru înaintea lui 
Dumnezeu. 

Hristos S-a identificat numai cu aceia care vor căuta să 
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trăiască o viaţă de ascultare de Dumnezeu. „[…] Prin 
cunoştinţa Lui, Robul Meu cel neprihănit va pune pe mulţi 
oameni într-o stare după voia lui Dumnezeu şi va lua asupra 
Lui povara nelegiuirilor lor” (Isaia 53:11). „Hristos, de 
asemenea, a suferit o dată pentru păcate, El, Cel neprihănit, 
pentru cei nelegiuiţi, ca să ne aducă la Dumnezeu” (1 Petru 
3:18).

Aşadar, chiar dacă a fost fără păcat, Domnul Isus S-a botezat, 
identificându-Se public cu noi, păcătoşii, care venim la 
Dumnezeu cu pocăinţă şi credinţă. Atunci când o persoană 
crede şi este botezată, este pusă „într-o stare după voia lui 
Dumnezeu” şi alege să trăiască o viaţă nouă în Hristos. 

Botezul Domnului Isus Hristos are o importanţă 
deosebită pentru învăţătura biblică despre 
Sfânta Treime.

La botezul Domnului Isus în apa Iordanului, S-a arătat 
şi lucrarea Tatălui, a Fiului şi a Duhului Sfânt. Aşadar, 
alături de Persoana lui Dumnezeu Fiul, S-au arătat şi 
celelalte două Persoane ale Sfintei Treimi. De îndată 

ce Fiul lui Dumnezeu a ieşit din apă, Duhul Sfânt S-a coborât 
în chip de porumbel peste El, iar glasul Tatălui ceresc s-a auzit 
spunând: „Acesta este Fiul Meu preaiubit, în care Îmi găsesc 
plăcerea” (Matei 3:17). 

Mulţi creştini s-au întrebat de-a lungul timpului cum poate 
fi Dumnezeu Tatăl lui Hristos şi Hristos Fiul lui Dumnezeu. 
În primul rând, Dumnezeu este duh (Ioan 4:24), iar Hristos 
a fost Fiul lui Dumnezeu înainte de a-Şi asuma un trup 
omenesc în Betleem (Ioan 3:16; Galateni 4:4). Pasajele care 
folosesc termeni care implică originea fizică trebuie înţelese 
în sens figurat (Evrei 1:5). 

În al doilea rând, titlul de Fiul lui Dumnezeu exprimă o 
relaţie de filiaţie unică (Ioan 20:17). Spre deosebire de ceilalţi 
oameni, Domnul Isus a fost zămislit de la Duhul Sfânt (Ioan 
1:14; 3:16). La Sinodul de la Niceea din secolul al IV-lea, 
pentru a descrie această relaţie unică a Domnului Isus cu 
Tatăl, s-a folosit expresia „Dumnezeu adevărat din Dumnezeu 
adevărat; născut, nu făcut, Cel de o fiinţă cu Tatăl, prin care 
toate s-au făcut”. 

În al treilea rând, acest titlu descrie egalitatea lui Hristos 
cu Dumnezeu. Atunci când Domnul Isus a afirmat că este 
„una” cu Tatăl (Ioan 10:30), El vorbea despre o unitate de 
„substanţă” cu Tatăl şi, astfel, despre o egalitate în toate 
atributele dumnezeirii. Iudeii au înţeles această afirmaţie 
pentru că imediat au luat pietre ca să-L omoare, protestând 
că „[…] Tu, care eşti un om, Te faci Dumnezeu” (Ioan 10:33).

În al patrulea rând, titlul de Fiu al lui Dumnezeu subliniază 
rolul lui Hristos de apogeu al revelaţiei lui Dumnezeu. Numai 
El posedă cunoaşterea deplină a Tatălui (Ioan 14:6-9; 1 Ioan 
1:2) şi El este singurul Mijlocitor al acestei cunoaşteri (1 
Timotei 2:5). Prin urmare, nimeni nu-L poate cunoaşte pe 
Tatăl decât prin Fiul (Ioan 14:6).

Botezul Domnului Isus Hristos ilustrează 
moartea şi învierea Sa. 

Mântuirea celui păcătos se referă la izbăvirea sau 
răscumpărarea lui din păcat şi consecinţele sale. 
În Romani 5:8 ni se spune că „Dumnezeu Îşi arată 
dragostea faţă de noi prin faptul că, pe când eram 

noi încă păcătoşi, Hristos a murit pentru noi”, iar în Efeseni 
2:5 este scris că „măcar că eram morţi în greşelile noastre, 
ne-a adus la viaţă împreună cu Hristos (prin har sunteţi 
mântuiţi).” Conform apostolului Pavel, cei care au „fost 
botezaţi în Isus Hristos, [au] fost botezaţi în moartea Lui”, 
fiind „îngropaţi împreună cu El”, pentru ca „după cum Hristos 
a înviat din morţi prin slava Tatălui, tot aşa şi [ei să trăiască] 
o viaţă nouă” (Romani 6:3, 4). Aşadar, la botezul lui Hristos, 
intrarea Lui în apa Iordanului ilustrează moartea Sa, iar ieşirea 
din apă, învierea Lui.

Botezul Domnului Isus Hristos ne aminteşte că 
putem avea o viaţă nouă.

Î
n 2 Corinteni 5:17 este scris: „Căci, dacă este cineva în 
Hristos, este o făptură nouă. Cele vechi s-au dus, iată că 
toate lucrurile s-au făcut noi.” Botezul Domnului Isus 
Hristos ne aminteşte că prin moartea şi învierea Lui 

suntem eliberaţi de vina păcatului şi putem avea o viaţă nouă. 
Scriptura ne spune că „de îndată ce a fost botezat, Isus a 
ieşit din apă” (Matei 3:16). Ieşirea Domnului Isus din apele 
Iordanului este importantă datorită semnificaţiei sale. Potrivit 
Scripturilor, Hristos a murit pentru păcatele noastre, a fost 
îngropat şi a treia zi a înviat (vezi 1 Corinteni 15:3, 4). Dacă 
intrarea în apă simbolizează îngroparea lui Hristos, ieşirea din 
apă reprezintă învierea Sa, adică posibilitatea trăirii unei vieţi 
noi, transformate. „Noi, deci, prin botezul în moartea Lui, am 
fost îngropaţi împreună cu El, pentru ca, după cum Hristos 
a înviat din morţi prin slava Tatălui, tot aşa şi noi să trăim o 
viaţă nouă” (Romani 6:4).

Botezul Domnului Isus a fost un eveniment 
public care ilustrează declaraţia de credinţă 
publică a celor care se botează.

Botezul Domnului Isus a fost un eveniment public. 
Acelaşi lucru este valabil şi în cazul botezului 
credincioşilor din epoca Noului Testament. În 
Noul Testament, doar credincioşii care şi-au pus 

credinţa în Hristos au fost botezaţi. Prin botez, ei au dat o 
mărturie publică a credinţei şi a identificării lor cu Hristos. 
Vedem, în acest sens, un exemplu în Faptele Apostolilor 2:38: 
„«Pocăiţi-vă», le-a zis Petru, «şi fiecare din voi să fie botezat 
în Numele lui Isus Hristos, spre iertarea păcatelor voastre; 
apoi veţi primi darul Sfântului Duh.»” Observăm acest lucru 
şi în Romani 6:3, 4: „Nu ştiţi că toţi câţi am fost botezaţi 
în Isus Hristos, am fost botezaţi în moartea Lui? Noi, deci, 
prin botezul în moartea Lui, am fost îngropaţi împreună cu 
El, pentru ca, după cum Hristos a înviat din morţi prin slava 
Tatălui, tot aşa şi noi să trăim o viaţă nouă”. Aşadar, botezul 
credinciosului este o decizie personală dar şi o declaraţie 
publică a credinţei şi a relaţiei sale cu Dumnezeu.
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Botezul Domnului Isus Hristos este o aducere 
aminte a relaţiei noastre cu Dumnezeu.

Botezul este o rânduială a Bisericii Domnului Isus 
Hristos. În Biserica primară, hotărârea de a-L urma 
pe Domnul  Isus în apa botezului era declaraţia 
oficială că o persoană era credincioasă lui Hristos şi 

că făcea parte din Biserica Sa. Scriptura atestă lucrul acesta: 
„Cei ce au primit propovăduirea lui [Petru] au fost botezaţi; 
şi în ziua aceea, la numărul ucenicilor s-au adăugat aproape 
trei mii de suflete” (Faptele Apostolilor 2:41). „Dar când au 
crezut pe Filip, care propovăduia Evanghelia Împărăţiei lui 
Dumnezeu şi a Numelui lui Isus Hristos, au fost botezaţi, 
atât bărbaţi, cât şi femei” (Faptele Apostolilor 8:12). Întrucât, 
pentru a fi parte a Bisericii lui Hristos, credincioşii trebuiau 
să fie botezaţi, botezul Domnului Isus Hristos este o aducere 
aminte a relaţiei noastre cu Dumnezeu. 

Botezul Domnului Isus Hristos este un simbol al 
harului lui Dumnezeu.

Apostolul Petru a scris: „[…] ştiţi că nu cu 
lucruri pieritoare, cu argint sau cu aur, aţi fost 
răscumpăraţi din felul deşert de vieţuire pe care-l 
moşteniserăţi de la părinţii voştri, ci cu sângele 

scump al lui Hristos, Mielul fără cusur şi fără prihană. El a 
fost cunoscut mai înainte de întemeierea lumii şi a fost arătat la 
sfârşitul vremurilor pentru voi” (1 Petru 1:18-20)

Atunci când Adam şi Eva au păcătuit în Eden, Dumnezeu 
nu a fost luat prins surprindere. Desigur, Dumnezeu a vrut 
ca Adam şi Eva să trăiască o viaţă desăvârşită în grădina 
Edenului, însă a ştiut că ei vor fi amăgiţi de Satana şi vor cădea 
în păcat. De aceea, în harul Său, Dumnezeu a pregătit „mai 
înainte de întemeierea lumii” un plan de mântuire a omului. În 
acest plan, Domnul Isus Hristos avea să Îşi verse sângele Său 
scump pe cruce pentru păcatele întregii lumi.

Botezul Domnului Isus este un simbol al harului lui 
Dumnezeu. „Căci harul lui Dumnezeu, care aduce mântuire 
pentru toţi oamenii, a fost arătat” (Tit 2:11). Când alegem 
prin credinţă să fim botezaţi, actul acesta este o mărturie a 
faptului că Dumnezeu ne-a socotit neprihăniţi şi că trăim în 
prezent într-o stare de har (Romani 5:1, 2). Harul este unul 
dintre cele mai mari binecuvântări pe care le primim de la 
Dumnezeu prin moartea şi învierea lui Hristos, „[…] Domnul 
nostru, care […] a înviat din pricină că am fost socotiţi 
neprihăniţi” (Romani 4:24, 25).

A fi botezat presupune a accepta planul de mântuire al lui 
Dumnezeu. Pentru a înţelege semnificaţia botezului, este 
imperativ să înţelegem moartea şi învierea lui Hristos, 
care arată înspre mântuirea noastră. Fiul lui Dumnezeu S-a 
făcut om şi, în timpul vieţii Sale pământeşti, a trăit o viaţă 
desăvârşită, fără păcat. El a fost botezat pentru a Se identifica 
public cu noi. A murit răstignit pentru că noi aveam nevoie 
de mântuire şi aceasta era singura cale prin care puteam 

fi salvaţi. Dumnezeu L-a înviat pe Hristos din morţi şi 
promite că ne va învia şi pe noi la Revenirea Lui pe nori (1 
Tesaloniceni 4:13-18; Romani 8:9-11). Mântuirea de care avem 
nevoie este în Domnul Isus Hristos şi nu poate fi însuşită 
decât prin credinţa în El. „În nimeni altul nu este mântuire, 
căci nu este sub cer niciun alt Nume dat oamenilor în care 
trebuie să fim mântuiţi” (Faptele Apostolilor 4:12). „Căci 
prin har aţi fost mântuiţi, prin credinţă. Şi aceasta nu vine de 
la voi, ci este darul lui Dumnezeu. Nu prin fapte, ca să nu se 
laude nimeni” (Efeseni 2:8, 9). Aşadar, botezul Domnului Isus 
Hristos este un simbol al harului lui Dumnezeu. 

Botezul Domnului Isus Hristos are legătură 
directă cu chemarea noastră de creştini de a 
face ucenici şi a-i boteza.

Botezul credincioşilor este mai mult decât un simbol 
al credinţei lor. Este şi o amintire a chemării lor în 
calitate de creştini. Chiar înainte de a Se înălţa la cer, 
Domnul Isus le-a dat ucenicilor Săi o chemare înaltă. 

Acestea au fost ultimele Sale cuvinte adresate ucenicilor, 
pe care ei aveau să şi le amintească până la Revenirea Lui: 
„Duceţi-vă şi faceţi ucenici din toate neamurile, botezându-i 
în Numele Tatălui şi al Fiului şi al Sfântului Duh. Şi învăţaţi-i 
să păzească tot ce v-am poruncit. Şi iată că Eu sunt cu voi în 
toate zilele, până la sfârşitul veacului. Amin” (Matei 28:19, 20). 
Având în vedere că botezul este un act simbolic al harului lui 
Dumnezeu şi un mijloc prin care ne arătăm public loialitatea 
faţă de El, Domnul Isus îl porunceşte ucenicilor Săi şi, implicit, 
tuturor credincioşilor de-a lungul veacurilor. Trebuie să 
îndeplinim mai departe mandatul de a vesti Evanghelia şi de a 
face ucenici din toate neamurile botezându-i şi învăţându-i tot 
ce ne-a poruncit Domnul Isus.

În concluzie, botezul creştin este o lucrare care a marcat 
răspunsul oamenilor la chemarea Domului Isus Hristos de 
a se pocăi şi a crede în Evanghelie. În urma botezului, noii 
convertiţi s-au integrat în biserica şi comunitatea creştină 
şi „stăruiau în învăţătura apostolilor, în legătura frăţească, 
în frângerea pâinii şi în rugăciuni”. Botezul Domnului Isus 
Hristos a fost dovada împlinirii profeţiei lui Ioan Botezătorul 
şi totodată confirmarea lucrării lui Ioan ca înainte mergător al 
lui Hristos. De asemenea, botezul lui Hristos a marcat prima 
Sa identificare publică cu cei ale căror păcate avea să le poarte 
la Calvar. Botezul Său are o deosebită importanţă pentru 
învăţătura biblică despre Sfânta Treime. Botezul Lui  Hristos 
ilustrează moartea şi învierea Sa şi totodată ne aminteşte că 
putem avea o viaţă nouă. Botezul lui Hristos a fost un eveniment 
public care ilustrează declaraţia publică de credinţă a celor care 
au fost botezaţi şi este o aducere aminte a relaţiei noastre cu 
Dumnezeu. Botezul Domnului Isus este un simbol al harului 
lui Dumnezeu care s-a arătat faţă de noi în Persoana Fiului lui 
Dumnezeu. Şi nu în ultimul rând, botezul lui Hristos are legătură 
directă cu chemarea noastră de creştini de a face ucenici şi a-i 
boteza şi învăţa să păzească tot ceea ce ne-a poruncit Domnul şi 
Mântuitorul nostru. 
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BIBLIA, Cuvântul lui Dumnezeu, este o compilaţie 
de scrieri inspirate de Duhul Sfânt, care, adunate 
împreună, prezintă mesajul lui Dumnezeu către rasa 
umană. Unele texte ale Sfintei Scripturi sunt uşor 

de citit şi de interpretat, în timp ce altele prezintă un grad 
ridicat de dificultate în interpretarea lor. Ca urmare, fiecare 
cititor, cercetător sau interpret al textului sacru se confruntă 
cu dificultatea interpretării unor texte sau a prezentării 
înţelesului unui text fără a ridica semne de întrebare. Definite 
ca texte controversate sau discutabile în interpretare, 
acestea, cu toate că au în ele însele un înţeles intenţionat 
de autor, pun cititorul, cercetătorul sau interpretul, într-o 
postură inconfortabilă din perspectiva emiterii unei 
interpretări pertinente.

În lucrarea de faţă terminologia „texte controversate” sau 
„texte dificil de interpretat” nu se referă la două categorii de 
texte, ci face referire la aceeaşi problematică, ştiut fiind faptul 

că textele controversate sunt dificil de interpretat, iar textele 
dificil de interpretat stârnesc controverse. Studiul de faţă, fără 
pretenţia perfecţiunii, reprezintă o încercare de a pătrunde 
în tiparul tehnic de înţelegere a acestor texte, o silinţă de 
descifrare a procesului care trebuie parcurs în vederea 
descoperirii înţelesului, identic, sau cel mai apropiat cu 
intenţia autorului unui text. De asemenea, articolul prezent 
nu este o dezbatere „pro” şi „contra” asupra modului în 
care trebuie abordate textele controversate, nu este nici 
măcar o prezentare academică a argumentelor. Textul de 
faţă, concepţie proprie, se vrea a fi atât o lectură uşoară 
pentru fiecare cititor, cât şi un potenţial punct de reper, 
sau de pornire, în abordarea textelor dificil de interpretat. 
Explicaţiile de faţă pot fi completate cu alte detalii utile 
procesului, eseul fiind o mică parte din imensa „controversă” 
generată de „textele controversate”.

Texte biblice
CONTROVERSATE

 Emanuel DOBRIN
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Premisa abordării textelor 
controversate

Premisa de la care pornesc în această abordare este 
următoarea: din perspectiva lui Dumnezeu, în Sfânta 
Scriptură, nu există texte controversate. Sfânta 
Scriptură este Cuvântul lui Dumnezeu, infailibil, 

imuabil, rostit de Dumnezeul veşnic, şi inspirat prin Duhul 
Sfânt. Astfel, fiind Cuvântul Său, pentru Dumnezeu totul este 
clar. El nu vorbeşte în necunoştinţă de cauză, ci, cunoscând 
trecutul, prezentul şi viitorul, Dumnezeu vorbeşte explicit, 
limpede şi desluşit. Pentru noi, însă, lucrurile sunt diferite, iar 
în textul de faţă voi argumenta această stare de fapt.

La nivelul teoreticii şi practicii religioase cotidiene, textele 
dificil de interpretat, sau controversate, sunt, de multe ori, 
fragmente de text, versete decupate din context, alteori 
propoziţii schilodite de o gramatică precară, cuvinte sau idei 
asupra cărora interpreţii nu se armonizează. Însă,  nu pot 
face abstracţie de interpretările corecte, care, la fel, stârnesc 
o multitudine de controverse. La urma urmei, practic 
vorbind, fiecare iotă, fiecare accent sau cuvânt al Scripturii 
pot fi considerate  controversate şi pot stârni controverse 
teologice. În definitiv, textele biblice controversate sunt acele 
texte care duc la înţelegeri, poziţii doctrinare şi practici 
bisericeşti (religioase) diferite, antagonice chiar.

Problematica textelor 
controversate

Marea problemă a textelor controversate este 
interpretarea lor. Conformă cu intenţia autorului, 
interpretarea corectă a unui text deschide 
posibilitatea unei înţelegeri de profunzime a lui 

Dumnezeu, în timp ce o înţelegere neconformă cu intenţia 
autorului generează erezia, rătăcirea doctrinară şi căderea 
de la credinţă. Pe lângă aceste efecte, nedorite de altfel, 
indiferent de tiparul interpretativ, conform sau neconform 
cu intenţia autorului, interpretarea textelor controversate dă 
naştere neînţelegerilor, separărilor şi prejudecăţilor teologice. 
În strânsă legătură cu interpretarea textelor controversate ar 
trebui pusă şi doctrina asumată prin interpretare. Avem de-a 
face cu un proces care porneşte în punctul citirii textului 
Scripturii, continuă cu înţelegerea acelui text, cu afirmaţia 
unei interpretări şi cu asumarea unei doctrine conforme 
cu interpretarea propusă. În cazul textelor controversate, 
doctrina asumată poate fi adevăr sau erezie, imaginaţie 
sau realitate, prejudecată sau convingere. Cele mai multe 
texte controversate sunt legate de hamartologie (doctrina 
despre păcat), pneumatologie (doctrina despre Duhul Sfânt), 
soteriologie (doctrina mântuirii), escatologie (doctrina 
despre sfârşitul istoriei şi revenirea Domnului Isus) şi de 
anumite particularităţi ale practicării credinţei (zile, hrană, 
îmbrăcăminte, practici bisericeşti, tradiţii religioase, obiceiuri 

culturale şi locale, cutume contextuale etc). De fapt, aşa cum 
afirmam mai devreme, aproape fiecare text al Scripturii poate 
fi folosit pentru stârnirea controverselor. Pentru susţinerea 
acestor crezuri, de multe ori, interpreţii sunt gata să scoată 
sabia.

Rădăcina problematicii 
textelor controversate

Î
n principal există doi factori care generează controverse 
pe marginea anumitor texte din Scriptură: factorul 
divin şi factorul uman. Cu alte cuvinte, Autorul şi 
interpretul. În cazul textului Sfintei Scripturi, înţeles sau 

controversat, autorul este Dumnezeu, în timp ce omul ocupă 
locul interpretului. Însă, aici, ar trebui să apară armonizarea: 
Dumnezeu este autorul textului Scripturii, text inspirat şi 
scris pentru rasa umană şi adus la înţelegerea umanităţii prin 
iluminarea Duhului Sfânt, în timp ce omul este interpretul 
care ar trebui să înţeleagă textul exact aşa cum l-a intenţionat 
autorul, adică Dumnezeu. Ca urmare, interpretarea fiecărui 
text trebuie să evidenţieze intenţia iniţială a autorului, proces 
realizabil prin, aşa cum spuneam mai sus, iluminarea Duhului 
Sfânt. Dar, chiar dacă autorul, Dumnezeu, a înlesnit itinerariul 
înţelegerii şi interpretării textului Scripturii, totuşi există 
câteva particularităţi specifice celor două elemente, divin şi 
uman, care obstrucţionează înţelegerea perfectă a unui text 
al Scripturii şi de care trebuie să se ţină cont în tratarea 
textelor controversate. 

Factorul divin. 

Acesta îl are în vedere pe Dumnezeu ca Autor al textului, iar 
controversa poate avea cel puţin trei cauze:

Î
n primul rând, Autorul, Dumnezeu, nu a explicat fiecare 
text pe care l-a inspirat şi nici nu a transmis clar 
semnificaţia fiecărui text din Scriptură. De exemplu, 
Dumnezeu nu a explicat interdicţia folosirii anumitor 

vieţuitoare ca hrană şi nici nu a justificat considerarea lor ca 
necurate (Lev. 11). Un alt exemplu îl are în vedere pe Daniel, 
căruia i-a fost refuzată explicaţia legată de vremea sfârşitului 
(Dan 12:8-9), apoi apostolilor nu le-au fost oferite detalii 
despre „vremuri şi soroace” (Fp 1:7) şi nici nu li s-a dat vreo 
explicaţie despre smochinul care „frăgezeşte şi înfrunzeşte” 
(Mt 24:32). Aşadar, Autorul nu a explicat toate texele 
inspirate. 

În al doilea rând, sunt texte care doar ating tangenţial anumite 
subiecte asupra cărora Dumnezeu, Autorul, păstrează tăcerea 
pentru toată istoria. De exemplu, nu se oferă niciun indiciu 
concret despre ziua şi ceasul revenirii lui Hristos, afirmându-
se, însă, că doar Dumnezeu Tatăl cunoaşte momentul (Mt. 
24:36). De asemenea, nu ni se oferă detalii concrete despre 
„sânul lui Avraam”. Este acesta raiul veşnic, sau doar o stare 
intermediară experimentată între moarte şi veşnicie?
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În al treilea rând, textele biblice oferă subiecte cu privire 
la care Dumnezeu, Autorul, avea pretenţia de a fi înţelese 
de către ascultătorii săi, fără explicaţii suplimentare. De 
pildă, vorbind despre „aluatul fariseilor” (Mc 8:17), Isus 
Hristos îşi mustră ucenicii pentru că nu-I înţelegeau vorbirea 
confundând „învăţătura” cu hrana fizică. Şi în Ioan 8:43 
iudeii sunt mustraţi pentru că nu înţeleg vorbirea lui Isus. 
Bineînţeles că mai sunt şi alte particularităţi legate de factorul 
divin. 

Factorul uman. 

Acesta reprezintă omul angrenat în citirea, 
înţelegerea şi interpretarea textului sacru, proces 
în care îşi foloseşte toate abilităţile, cunoştiinţele 
şi resursele disponibile. Aici intervin o serie de 

elemente, care, toate, la un loc, influenţează interpretarea şi 
înţelegerea textului. Preluarea mesajului din partea autorului, 
transcrierea, traducerea dintr-o limbă în alta, elemente 
de context social, cultural, istoric şi religios, elemente de 
fonetică, gramatică, relaţia personală cu Dumnezeu şi altele. 
După toate aceste elemente generale, mai pot fi întâlnite 
elemente particulare, specifice fiecărui individ sau mediului 
din care provine. Dintre acestea aş aminti apartenenţa 
religioasă şi experienţa religioasă personală a fiecărei 
persoane. Apartenenţa religioasă presupune o anumită 
interpretare, corectă sau eronată, tributară, însă, interpretării 
anterioare, predefinite, acceptate, de multe ori, cu sau fără 
argumente. Şi experienţa religioasă personală devine un filtru 
important în acceptarea sau respingerea unei interpretări. 

De fapt, analiza spiritului interpretativ arată că tocmai 
interpretatea finală a unui text separă mişcarea creştină. 
Astfel, cu toate că se proclamă aceeaşi credinţă, se 
interpretează diferit texte care vorbesc despre lucrarea 
Duhului Sfânt, mântuire, răpirea Bisericii şi nu numai. Dincolo 
de aceste argumente, există şi o luptăm cu mentalitatea 
conform căreia fiecare individ, bărbat sau femeie, care 
frecventează biserica, care citeşte Scriptura şi a fost botezat, 
devine un interpret infailibil al textului sacru. Cu alte cuvinte, 
folosind greşit textul din 1 Ioan 2:27 „Cât despre voi, ungerea 
pe care aţi primit-o de la El rămâne în voi şi n-aveţi trebuinţă 
să vă înveţe cineva; ci, după cum ungerea Lui vă învaţă despre 
toate lucrurile…”, unii pretind că ştiu şi înţeleg totul fără 
a avea nevoie de explicaţii. Însă textul lui Ioan vorbeşte 
despre o „ungere” care, de multe ori, lipseşte din arsenalul 
atotştiutorilor. Peste toate acestea intervin şi limitările 
specifice existenţei umane. Niciodată un om, afectat de păcat, 
finit în gândire şi în capacitate, nu va reuşi să surprindă într-un 
mod perfect ceea ce a transmis Dumnezeu prin Cuvântul 
Său. Astfel dar, procesul interpretării textelor controversate 
evidenţiază o încercare a interpreţilor, limitaţi din toate 
punctele de vedere, de a transmite într-un mod cât mai fidel 
ceea ce a intenţionat Autorul, Dumnezeu.

Cum trebuie abordate textele 
controversate

Intenţia de a explica procesul abordării textelor 
controversate, din perspectiva omului, a interpretului finit 
în posibilităţi, este o piatră de încercare. Astfel, procesul 
pe care îl propun nu este o reţetă magică sau un absolut 

interpretativ, el poate suporta şlefuire, fiecare interpret 
poate contribui cu alte elemente ajutătoare la îmbunătăţirea 
efortului, pentru a creiona un drum cât mai uşor în abordarea 
textelor controversate. Paşii pe care îi propun totuşi în 
abordarea textelor controversate sunt: intenţia cunoaşterii 
Autorului, calitatea spirituală a interpretului, dependenţa de 
iluminarea Duhului Sfânt, aspecte hermeneutice primare ale 
textului (limba în care a fost scris şi traducerea), contextul 
scrierii textului, contextul biblic al textului şi conformitatea 
cu învăţătura generală a Sfintei Scripturi.

Intenţia cunoaşterii Autorului

Primul pas pe care îl propun în abordarea textelor 
controversate este legat de intenţia cititorului de 
a cunoaşte Autorul textului, adică pe Dumnezeu. 
Aici propun relaţia om-Dumnezeu sau cititor-autor. 

Fiecare cititor al Scripturii, potenţial interpret, trebuie să 
se apropie de fiecare text cu dorinţa şi intenţia primară 
de a face cunoştinţă şi de a intra într-o relaţie cu Autorul 
textului sacru. Demersul este absolut necesar, deoarece 
doar cunoaşterea Autorului garantează înţelegerea operei 
Sale. Prejudecăţile personale nu au loc în acest proces, 
deoarece relaţia cititorului cu autorul textului Scripturii este 
mijlocită de credinţă. Fără credinţă, totul devine o nouă formă 
de umanism interpretativ al textului sacru. Cunoaşterea 
Autorului, a lui Dumnezeu, facilitează înţelegerea intenţiei 
scrierii fiecărui text în baza imaginii pe care cititorul şi-a 
format-o despre Autor. În afara cunoaşterii lui Dumnezeu şi 
a unei relaţii cu El, apropierea de textele controversate ale 
Scripturii devine un eşec predictibil.

Calitatea spirituală a interpretului

Primul pas, intenţional, este completat de calitatea 
spirituală a interpretului. Dincolo de aspectul tehnic, 
dat de gramatica, felul literaturii şi altele, textul 
biblic are un accent divin, un aspect duhovnicesc, 

condiţionând, astfel, înţelegerea interpretului de calitatea 
lui spirituală. Dacă lucrurile duhovniceşti trebuie judecate 
duhovniceşte (1 Cor. 2:14), aplicat la textele controversate, 
inspirate de Duhul Sfânt, omul care încearcă a le interpreta 
sau a le explica trebuie să fie „duhovnicesc”, adică să fie 
într-o relaţie personală cu Dumnezeu, într-o stare de credinţă 
în Dumnezeu. În lipsa acestei calităţi de a fi „duhovnicesc”, 
interpretul, chiar dacă înţelege tehnicitatea textului, ratează 
înţelesul spiritual, adică tocmai esenţa textului. Ca urmare, 
interpretarea textelor controversate este condiţionată, atât 
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de dorinţa interpretului de a cunoaşte Autorul, cât şi de 
calitatea spirituală a vieţii interpretului. 

Dependenţa de iluminarea Duhului Sfânt

Un alt pas pe care-l propun în abordarea textelor 
controversate, este dependenţa interpretului de 
iluminarea Duhului Sfânt. Fără a neglija capacităţile 
şi abilităţile celui care interpretează textul biblic, 

consider că pentru o explicaţie cât mai apropiată de intenţia 
autorului, interpretul are nevoie de călăuza numită Duhul 
Sfânt. Acest călăuzitor, Duhul Sfânt, depăşeşte sfera pregătirii 
academice a persoanei umane, fiind absolut necesar, atât 
interpretului simplu, cât şi celui educat în domeniul teologiei. 
Însă, prezenţa Duhului Sfânt nu garantează că cel limitat 
în pregătirea teologică va avea aceeaşi capacitate ca şi cel 
pregătit în domeniul teologic, ci conferă, uneori, posibilitatea 
unor înţelesuri mai profunde în dreptul celui din urmă. Ca 
urmare, această dependenţă totală de Duhul Sfânt nu poate 
fi folosită ca un argument justificativ al lipsei de pregătire 
în domeniul teologic sau al respingerii educaţiei teologice. 
Scriptura însăşi dovedeşte că Duhul Sfânt a inspirat în moduri 
diferite atât oameni fără o prealabilă pregătire teologică, cât şi 
oameni angrenaţi în educaţia teologică. Dumnezeu S-a folosit 
de oameni pe care i-a chemat la diferite lucrări, în care au 
putut folosi şi educaţia lor preliminară.

Aspectele hermeneutice primare ale textului: 
limba în care a fost scris textul şi traducerea lui

Un alt element necesar în abordarea textelor 
controversate este legat de aspectele 
hermeneutice primare ale textului: limba originală 
a textului şi traducerea acestuia în diferite limbi şi 

dialecte. Când e vorba despre un text scris prima dată într-o 
limbă ieşită din uzul social actual (aramaică, ebraica veche, 
greaca veche), posibilitatea înţelegerii lui este condiţionată 
de cunoaşterea acelor limbi. De asemenea, se ştie că în timp 
ce anumite cuvinte sau anumite expresii din limba originală a 
scrierii unui text au corespondent în noua limbă, altele nu au 
şi probabil nu vor avea niciodată un corespondent tehnic în 
limba în care vor fi traduse, fiind astfel înlocuite cu formule 
literare considerate ca fiind apropiate de termenii originali. 
De exemplu, în limba română nu există un termen identic 
cu termenul „Elohim” din limba ebraică sau cu termenul 
„agape” din limba greacă, fapt ce presupune traducerea lui 
„Elohim” cu „Domnul”, iar a lui „agape”, cu „dragoste”. Însă, 
şi termenul grecesc „fileo” este tradus tot prin „dragoste”, 
chiar dacă, în originalul grecesc, între „fileo” şi „agape” există 
diferenţe semnificative. Un alt exemplu, ceva mai elaborat ar 
putea fi istoria lui Balaam din cartea Numeri. În textul ebraic 
apar termenii „Iahve” şi „Elohim”, traduşi deopotrivă prin 
termenul românesc „Domnul”. Dacă, însă, se ţine cont de 
faptul că în originalul ebraic termenul „Iahve” îl identifică pe 
Dumnezeul cel viu şi adevărat, dar şi că, în contextul relatării 
din Numeri, termenul ebraic „elohim” ar putea identifica 

un dumnezeu străin, sau un duh necurat, se poate înţelege 
că Balaam pătrunde în lumea spiritelor stând de vorbă, atât 
cu Dumnezeul adevărat, cât şi cu un duh necurat. În timp 
ce duhul necurat îi spune ce să facă, Dumnezeul adevărat îi 
spune ce să vorbească, rezultând astfel o profeţie frumoasă, 
utilă magilor în descoperirea împăratului iudeilor. Aşadar, 
considerentele formale ale unui text, limba în care a fost scris 
şi termenii folosiţi în noua limbă în care a fost tradus, pot 
determina controverse şi înţelegeri corecte sau eronate ale 
textului.

Contextul scrierii textului

Un alt element de care trebuie ţinut cont în 
explicarea textelor controversate este contextul 
scrierii textului respectiv. În cadrul acestui context 
includ aspectul istoric, social, literar, teologic 

etc. al textului. Un text scris în vremea lui Moise comportă 
diferenţe majore faţă de un text scris în vremea lui Pavel, 
cel puţin din perspectiva distanţei dintre ele, de aproximativ 
1000-1500 de ani, a limbii în care au fost scrise şi a altor 
elemente. Moise era expert în cultura şi scrierea egipteană, 
în timp ce Pavel era expert, cel puţin, în cultura şi scrierea 
grecească. Aşadar, avem contexte socio-istorice diferite pe 
care încercăm să le interpretăm prin intermediul contextului 
românesc, context care nu a existat ca entitate istorică sau 
de altă natură nici în timpul lui Moise, nici în vremea lui Pavel. 
Această neînţelegere poate creea controverse majore în 
explicarea şi înţelegerea textului supus evaluării. 

Genul literar al cărţilor biblice diferă de la o carte la alta. De 
exemplu cartea Psalmilor, compusă din cântări şi rugăciuni, 
prezintă o literatură poetică, cartea lui Iov, Eclesiastul şi 
Proverbele lui Solomon sunt capodopere ale înţelepciunii, 
însă scrierile lui Pavel au un puternic accent doctrinar, 
definitoriu pentru stabilirea doctrinei comunităţilor creştine. 
Astfel, un termen sau o expresie literară regăsită în toate 
aceste scrieri, ar putea avea, cel mai probabil, conotaţii şi 
înţelesuri diferite chiar dacă e tradusă identic. 

Contextul teologic este un alt obstacol greu de trecut 
în interpretarea şi explicarea textelor controversate. O 
referinţa particulară făcută de Dumnezeu la adresa poporului 
Israel în perioada teocraţiei nu poate fi echivalată teologic 
cu una adresată neamurilor în perioada Noului Testament. 
De asemenea, încercarea de a face doctrină din cartea 
Psalmilor, în dauna scrierilor lui Pavel sau a Evanghelilor, poate 
da naştere unor interpretări fără nicio legătură cu intenţia 
autorului textului.

Şi gramatica textului este o piatră de încercare în 
interpretarea unui text, mai ales pentru cei care nu cred 
în necesitatea semnelor de punctuaţie. Virgulele, punctele 
şi oricare alte semne de punctuaţie au un rol foarte 
important în text, acestea definind raporturile dintre 
propoziţii. Nerespectarea lor, chiar în textul biblic, duce la 
deviaţii interpretative. De exemplu, în unele situaţii, textul 
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din Efeseni 1:4 este citit astfel: „În El, Dumnezeu ne-a ales 
înainte de întemeierea lumii”(.). Mă întreb de multe ori de ce 
la citirea acestui text predicatorii se opresc după expresia 
„întemeierea lumii” dând astfel impresia încheierii propoziţiei, 
când, în realitate, urmează o virgulă şi textul continuă? 
Întrucât textul amintit din Efeseni este potenţial generator de 
controverse, pretind o atenţie sporită asupra gramaticii lui, 
neglijarea acesteia ducând la interpretări ambigue, apocrife 
chiar. De asemenea, orice alte detalii gramaticale (funcţiile 
gramaticale, timpul verbelor etc.) sunt importante în definirea 
înţelesului unui text.

Contextul biblic al textului

Un alt element ar fi contextul biblic. Fiecare termen, 
fiecare expresie, fiecare bloc de text biblic e 
aşezat într-un context al unei cărţi care are un 
scop pentru care a fost scrisă. Astfel, în procesul 

abordării textelor controversate, explicaţia ar trebui să 
conducă spre atingerea scopului cărţii. Pentru aceasta trebuie 
avute în vedere mai multe aspecte hermeneutice, care devin 
filtre ale înţelegerii textului abordat. Textul nu poate fi scos 
din contextul original, deoarece ar genera pretexte pentru 
interpretări îndoielnice. De asemenea, nu poate fi rupt pe 
baza împărţirii pe versete şi nici nu pot fi decupate, dintr-un 
verset, cuvinte sau expresii care pot deforma înţelesul iniţial 
al textului. 

Conformitatea cu învăţătura generală a 
Scripturii

Un ultim element adus în discuţie şi necesar în 
vederea interpretării textelor controversate este 
conformitatea învăţăturii rezultate din textul 
analizat cu învăţătura generală a Scripturii asupra 

acelui subiect. De exemplu, în cazul doctrinei soteriologice 
ştim că mântuirea omului este realizabilă numai prin jertfa 
Domnului Isus Hristos, fapt prestabilit de Dumnezeu în 
preexistenţă şi afirmat de Scriptură, atât în Vechiul Testament, 
cât şi în Noul Testament, de nenumărate ori. Însă, în ciuda 
acestor evidenţe clare, texte ca Iacov 2:24 („Vedeţi, dar, că 
omul este socotit neprihănit prin fapte, şi nu numai prin 
credinţă”), 1 Tim. 2:15 („Totuşi ea va fi mântuită prin naşterea 
de fii...”) sau 1 Pet. 3:21 („Icoana aceasta închipuitoare vă 
mântuieşte acum pe voi, şi anume botezul...”), scoase din 
contextul învăţăturii generale despre mântuire, dau naştere 
unor interpretări care susţin mântuirea prin fapte, mântuirea 
prin botez, sau condiţionează mântuirea femeii de naşterea 
de fii (băieţi). Astfel dar, învăţătura rezultată dintr-un text 
controversat al Scripturii trebuie să reflecte, să fie conformă, 
cu învăţătura generală a Scripturii pe tema respectivă.

CONCLUZII:

Toatre aceste elemente aduse în discuţie, propuse 
pentru a fi luate în seamă în abordarea textelor 
controversate, pot fi aplicate înţelegerii fiecărui 
text al Scripturii. Acestea pot fi rearanjate şi 

grupate după alte criterii mai tehnice şi, bineînţeles că mai 
pot fi adăugate şi altele considerate utile sau cerute de 
procesul interpretării textelor controversate. Însă, dincolo 
de toate aceste aspecte tehnice, fiecare text al Scripturii, 
discutabil chiar, ar trebui ca, în lumina Duhului Sfânt, să 
ofere interpretului atât posibilitatea aprofundării cunoaşterii 
Autorului, cât şi posibilitatea transformării personale înspre 
asemănarea cu Chipul Fiului Său. Astfel, textul Scripturii, 
discutabil şi controversat pe alocuri, nu ar trebui să fie un 
sâmbure al discordiei şi fracţionării unităţii comunităţilor 
creştine, iar înţelegerea diferită, fără însă a degrada doctrina 
adevărată, nu ar trebui să fie motiv de separare. Textul 
Scripturii este informaţia prin care Dumnezeu ni se prezintă 
pe Sine, dar, în acelaşi timp, este elementul purtător de viaţă 
spre ridicarea omului din starea de păcat care îl separă de 
Dumnezeu. 
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 Cristian ARDELEAN

Este foarte adevărat că sărbătorirea Anului Nou 
nu are referinţă în Biblie. Istoria creştină nu 
aduce nicio dovadă de sărbătorire a Anului Nou, 
de către creştinii din primele secole. Împăratul 

Iulius Caesar introduce calendarul folosit de noi în anul 
46 d.Hr. 

Anul Nou este mai mult o sărbătoare socială şi este 
sărbătorită diferit, în funcţie de popor sau religie.

Pentru noi creştinii, sărbătorirea Anului Nou nu este 
ceva legat de zile sau obiceiuri, nu avem nicio poruncă 
de la Dumnezeu când şi cum să sărbătorim, aşa cum 
Dumnezeu le poruncea evreilor să sărbătorească în 
luna Nisan, care corespunde calendarului nostru în luna 
Martie-Aprilie. 

„Domnul le-a zis lui Moise şi lui Aaron în ţara Egiptului: 
«Luna aceasta va fi pentru voi cea dintâi luna; ea va fi 
cea dintâi lună a anului»”. Luna aceasta, cea dintâi, are 
legătură şi cu ieşirea poporului din Egipt şi cu înfiinţarea 
poporului Evreu. În timp, pentru evrei, acest An Nou a 
avut mai mult denumiri, atunci când se deschideau zilele 
de smerenie şi pocăinţă.

SĂRBĂTORIM 
ŞI NOI  
ANUL NOU?
„Unul socoteşte o zi mai pe sus decât alta, pentru altul, toate 
zilele sunt la fel. Fiecare să fie deplin încredinţat în mintea 
lui. Cine face deosebire între zile, pentru Domnul o face. 
Cine nu face deosebire între zile, pentru Domnul nu o face”. 
Romani 14: 5-6
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Pentru noi creştinii, izbăvirea noastră sau salvarea noastră s-a 
realizat prin jertfa Domnului Isus Hristos. Noi nu sărbătorim 
obiceiuri păgâne, zile, luni, vremuri sau ani, aşa cum o făceau 
în trecut unii credincioşi din biserica Galatiei, pe care 
apostolul Pavel îi mustră, zicându-le: „Voi păziţi zile, luni, 
vremuri, şi ani. Mă tem să nu mă fi ostenit degeaba printre 
voi” (Galateni 4:10-11).

1. Anul Nou şi Poporul Evreu

Dacă urmărim Scriptura, chiar dacă pare un 
paradox, şi aceasta este doar aparent, şi înţelegem 
porunca Domnului Dumnezeu pentru poporul 
evreu din Exodul 12:1-2, referitor la luna 

Abib (prima lună a anului bisericesc, evreiesc, care după 
captivitatea babiloniană, a fost numită Nisan), observăm că 
în calendarul religios evreu, era începutul anului, primăvara, 
aproximativ corespondentul echinocţiului de primăvara din 
23 Martie.

În Exodul 12:18, găsim porunca Domnului Dumnezeu astfel: 
„În luna întâi, din a paisprezecea zi a lunii, seara să mâncaţi 
azime, pâna seara zilei de douăzeci şi una a lunii”. Paştele era 
corespondentul zilei a şaptea din luna Aprilie, iar sărbătoarea 
Paştelui, cel mai important praznic evreisc, care comemora 
ieşirea din robia egipteană, era în luna întâi, Abib, după cum 
poruncea Domnul Dumnezeu. Aceasta în calendarul religios. 

În calendarul civil (care data dinaintea robiei egiptene), luna 
Abib era luna a şaptea, cu precizarea că Anul Nou civil (nu cel 
religios), începea în 23 Septembrie când era şi echinocţiul de 
toamnă. În această lună, evreii aveau trei sărbători importante  
• Ziua întâi: Anul Nou Civil;
• Ziua a zecea: Ziua Ispăşirii sau a Pocăinţei;
• Ziua a cincisprezecea: Sărbătoarea Corturilor (Ziua 

Mulţumirii sau a Recunoştinţei).

Aceste trei sărbători care marcau Anul Nou Civil sau a 
şaptea lună din calendarul Domnului, erau Sabate sau zile 
mari, ţinute în cinstea Domnului, zile în care nu se făceau alte 
activităţi, ci se aduceau jerfte Domnului Dumnezeu. 

Poporul evreu sărbătorea, la porunca Domnului, trecerea 
de la un an la altul, Anul Nou fiind legat strâns de marea 
eliberare a poporului din robia egipteană.

2. Anul Nou şi Creştinii

Noi, ca oameni limitaţi de timp şi spaţiu, sărbătorim 
anii pe care Dumnezeu, prin harul Lui ni-i mai 
îngăduie în viaţa noastră. Prin contrast, El nu 
este limitat nici de timp, nici de spaţiu, El fiind 

Dumnezeu, Alfa şi Omega, Începutul şi Sfârşitul tuturor 
lucrurilor. 

Omul lui Dumnezeu, Moise, menţionează un mare adevăr în 
cartea Psalmilor (Ps.90:2): „învaţă-ne să ne numărăm bine 

zilele ca să căpătăm o inimă înţeleaptă”.

Şi cum Vechiul Testament este „umbra lucrurilor viitoare”, 
cu împlinire spirituală în Noul Testament, Domnul Isus vine 
să împlinească profeţia dată de Isaia: „Duhul Domnului 
Dumnezeu este peste Mine, căci Domnul M-a uns să aduc 
veşti bune celor nenorociţi: El M-a trimis să vindec pe cei cu 
inima zdrobită, să vestesc robilor slobozenia şi prinşilor de 
război, izbăvirea; să vestesc un an de îndurare al Domnului şi 
o zi de răzbunare a Dumnezeului nostru; să mângâi pe toţi 
cei întristaţi...” (Isaia 61:1,2).

Această profeţie a Vechiului Testament este împlinită în Noul 
Testament, unde Domnul Isus Cristos afirmă câteva dintre 
scopurile Lui avute la venirea Lui în lume: „Duhul Domnului 
este peste Mine, pentru că M-a uns să vestesc săracilor 
Evanghelia; M-a trimis să tămăduiesc pe cei cu inima zdrobită, 
să propovăduiesc robilor de război slobozirea şi orbilor 
căpătarea vederii, să dau drumul celor apăsaţi şi să vestesc 
Anul de Îndurare al Domnului. (Luca 4:18,19)

Dacă am mai intrat într-un an, acesta este doar harul şi mila 
lui Dumnezeu şi merită toată mulţumirea. Perioada în care 
trăim noi azi este numită „Anul de Îndurare a lui Dumnezeu”, 
de aceea, ori de câte ori păşim într-un Nou An, Dumnezeu 
are o ofertă pentru fiecare dintre noi. Oferta Domnului este 
bogată şi anume Biblia, Cuvântul Sfânt al lui Dumnezeu.

Dumnezeu vrea să-i îmbogăţească pe oameni, dar nu cu 
valori materiale, ci cu valori spirituale, pentru că cea mai 
mare bogăţie din tot Universul, pe care o poate primi un 
om este primită prin Evanghelie; Evanghelia sau Vestea Bună 
a lui Dumnezeu pentru om, în care spune că El L-a dăruit 
lumii pe Domnul Isus Cristos. Iar cel mai bogat om din lume 
este acela care îl are în viaţa lui pe Domnul Isus ca Domn şi 
Mântuitor. 

În El avem totul deplin - Coloseni 2:1: „Voi aveţi totul deplin 
în El, care este Capul oricărei domnii şi stăpâniri”. În El şi 
doar în El avem har, pace, răscumpărare, neprihănire, iertare 
şi izbăvire de păcate, de moarte şi de osândă veşnică, dar şi 
naştere din nou şi strămutare în Împărăţia Sa, eliberarea de 
robie, sfinţire, putere şi înţelepciune, o minte şi o gândire 
nouă, biruinţă, plinătate în Duhul, cetăţenie cerească şi 
domnie (împreună cu Domnul Cristos) pentru veşnicie. 
Domnul Isus Cristos este soluţia pentru întreaga omenire, 
şi dacă Dumnezeu ne-a mai binecuvântat cu un An Nou, El 
merită toată mulţumirea. 

Bogăţiile spirituale ale harului lui Dumnezeu sunt reînoite 
zilnic pentru cel credincios şi de aceea Anul Nou, ar trebui 
să fie un an în care „vremea să fie răscumpărată”. Scriptura 
ne porunceşte „răscumpăraţi vremea căci zilele sunt rele” 
(Efeseni 5:16).  

Totdeauna „ceasornicele” lui Dumnezeu, Soarele şi Luna, ne 
aduc aminte cât de trecători suntem şi cât de scurtă e viaţa 
omului. Fiecare sfârşit de zi, de lună sau de an, poate fi un 
sfârşit trist sau un sfârşit fericit. La fel este şi cu începutul 
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de an. Îndemnul apostolului Pavel este: „Luaţi seama deci 
să umblaţi cu băgare de seamă, nu ca nişte neînţelepţi, 
ci ca nişte înţelepţi” (Efeseni 5:15). „Vremea” despre 
care vorbeşte apostolul Pavel defineşte timpul sau limita 
existenţei noastre pe pământ. 

Dacă Dumnezeu ne-a mai dăruit un an de viaţă, un an de 
îndurare, este doar mila şi dragostea Lui arătată faţă de noi. 

Fiecare dintre noi are timpul sau vremea diferită faţă de alţii. 
Moise spune în Psalmul 90:10: „anii vieţii noastre se ridică 
la şaptezeci de ani, iar pentru cei mai tari, la optzeci de ani”. 
Aşadar, fiecare om are o vreme măsurată de Dumnezeu. 
În acest context, Nicolae Iorga spunea: „Taina existenţei 
umane nu constă în a trăi, ci în a şti pentru cine trăieşti”.

Creştinii ar trebui să spună cu toată convingerea aceleaşi 
lucruri pe care apostolul Pavel le-a spus celor credincioşi 
din Roma: „dacă trăim, pentru Domnul trăim, şi dacă murim, 
pentru Domnul murim. Deci, fie că trăim, fie că murim, noi 
suntem ai Domnului” (Romani 14:8).

Dacă astăzi suntem în viaţă, este doar pentru că Dumnezeu 
a mai avut milă de noi şi în îndurarea Lui a hotărât să ne 
mai acorde zile. El ne iubeşte cu o iubire veşnică şi vrea să-i 
fim credincioşi adevăraţi. 

Evaluările noastre nu ar trebui să se termine la sfârşitul unui 
an de viaţă, ci ele ar trebui înnoite, cu hotărâri noi şi decizii 
bune la fiecare început de an.

Şi tot Nicolae Iorga se exprima observând mersul lumii în 
care trăim, spunând: „Doamne, ce mulţi sunt cei ce trăiesc 
zile şi ce puţini sunt cei ce trăiesc viaţa”. 

Viaţa este darul lui Dumnezeu dat oamenilor care cred în 
Numele Fiului Său şi nu orice viaţă, ci viaţa veşnică. „V-am 
scris aceste lucruri ca să ştiţi că voi care credeţi în Numele 
Fiului lui Dumnezeu, aveţi viaţa veşnică” (1 Ioan 5:13).

Înţelegem că adevărata viaţă nu este aceasta în care ne 
zbatem de pe o zi pe alta, cu nevoi, chinuri şi griji, ci 
adevărata viaţă este cea veşnică, promisă de Dumnezeu, 
acelora care-L cunosc personal pe El şi pe Fiul Său, Domnul 
Isus Cristos: „ Şi viaţa veşnică este aceasta: „Să te cunoască 
pe Tine, Singurul Dumnezeu adevărat şi pe Isus Hristos pe 
care L-ai trimis Tu” (Ioan 17:3).

Dumnezeu vesteşte un An de Îndurare pentru noi, dar în 
acelaşi timp El vesteşte şi pedepse veşnice pentru cei care 
nu umblă în căile Sale, pentru că El este un Dumnezeu 
drept. 

Şi asemeni prorocului Habacuc, am vrea să spunem şi 
noi: „Când am auzit, Doamne ce ai vestit, m-am îngrozit. 
Însufleţeşte-ţi lucrarea în cursul anilor, Doamne! Fă-te 
cunoscut în trecerea anilor! Dar, în mânia Ta, adu-ţi aminte 
de îndurările Tale!” (Habacuc 3:2).

Dorim să ne ajute Dumnezeu pe toţi cei care am intrat 
deja în acest an să Îl cunoaştem mai bine pe El, ca Domn 

şi Mântuitor al sufletelor noastre, să identificăm lucrurile 
spirituale primite de la El şi să le facem să crească în viaţa 
noastră. Cu ajutorul Lui, să creştem în credinţă, în Cuvânt, 
în cunoştinţă, în râvnă, în dragoste şi în dărnicie.  

Dacă Anul acesta, Domnul va veni şi vom fi evaluaţi de El, 
fie ca răspunsul pe care-l vom auzi de la Dumnezeu să fie: 
„Bine, rob bun şi credincios, ai fost credincios în puţine 
lucruri, te voi pune peste multe lucruri, intră în bucuria 
stăpânului tău” (Matei 25:21).

Creştinii sinceri, cu prilejul Anului Nou caută părtăşia 
cu ceilalţi credincioşi şi fac distincţia între a sărbători 
trecerea unui an şi cercetarea personală, cu recunoştinţă şi 
mulţumire la adresa Domnului Dumnezeu.

Vă doresc tuturor binecuvântarea Domnului şi un An Nou 
fericit cu Domnul! 
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Trăim într-o lume în care conectatea la lumea virtuală 
face parte din realitate. Cea mai folosită sursă de 
informare este internetul. Dispozitive ca telefonul, 
laptopul, sau tableta sunt indispensabile în activitatea 

zilnică, la şcoală, la serviciu, ne asigura conexiunea cu prietenii, 
familia, magazinele, băncile. Internetul a revoluţionat lumea 
comunicării mai mult decât orice înainte. Informaţiile le primim 
la un click distanţă. 

Cuvinte ca sursă, conexiune, profil etc., fac parte din vocabularul 
nostru zilnic. Ne place să fim conectaţi, să ştim noutăţile din 
profilurile „prietenilor”. Lipsa semnalului telefonic crează 
discomfort în mintea noastră, chiar şi pentru câteva minute. 
Suntem în stare să renunţăm la multe lucruri, dar nu la telefon. 
Acesta „face parte” din fiinţa noastră. Ne culcăm asigurându-ne 
că îl avem, ne sculăm şi instinctiv, îl verificăm. Înţelegem valoarea 
telefonului, dată de multitudinea de funcţii pe care le are: 
comunicare, informare, stocare de informaţii, etc. 

Sursa este izvorul care ne oferă ce avem nevoie în vremea 
potrivită şi în cantitatea necesară. A fi conectat la o sursă 
externă înseamnă neputinţa în propriile puteri, nevoia de ajutor. 
Când nu mai avem baterie, nu suntem conectaţi la nimic, lucru 
care de obicei duce la frustrare.

Putem să ne umplem viaţa cu toate aceste dispozitive foarte 
uşor şi nu ne mai rămâne timp de nimic. 

Dar trebuie să recunoaştem că există o sursă mult mai 
importantă, o sursă vitală, care ne asigură protecţie totală, 
informaţii de calitate, siguranţă, confort, pace şi speranţă. Sursa 
nu este alta decât Dumnezeu. El este Cel care ne-a creat şi doar 
conectaţi permanent la El prin Domnul nostru Isus Hristos, 
putem trăi cu adevărat. Domnul Isus doreşte ca să rămânem 
“conectaţi” la El în fiecare zi. 
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 Cornel şi Petronela SOHOREANU
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CUM PUTEM 
RĂMÂNE 
CONECTAŢI 
LA SURSA 
ADEVĂRATĂ ?

Cum putem şti că suntem 
conectaţi la sursa potrivită? 
Este conexiunea ta la cer, 
cu omniprezenţa Celui 

Sfânt, sau ”s-a făcut cumva vreo 
intersectare a acestei conexiunii”, 
iar aceasta te atrage spre altă 
direcţie? Cineva dădea exemplul 
căştile Bluetooth : să ne gândim cum 
procedăm atunci când le folosim. Când 
ne depărtăm de telefon prea mult se 
pierde conexiunea şi se aude un mesaj: 
“În afara ariei de acoperire!”. 

Putem avea o viaţă conectată 
permanent la Dumnezeu prin Biblie, 
rugăciune, studiu constant, părtăşie 
şi închinare plăcută ? Biblia a fost 
considerată o sursă de adevăr de 
oamenii din diverse medii sociale. 
În prezent, unii oameni respectă 
învăţăturile biblice, alţii le resping, 
considerând Biblia o carte ”învechită”. 

Dacă sufletul şi mintea nu sunt 
categoric şi pe deplin în conexiune cu 

Dumnezeu, atunci putem fi prinşi şi noi în această cursă. De 
multe ori navigând pe internet suntem duşi de val şi ne trezim 
în postura de a accesa site-uri neadecvate. Trebuie să punem o 
strajă în jurul minţii noastre ca să nu fim ademeniţi de ispitele 
lui Satan.

Când stai în rugăciune cu Domnul şi povesteşti lucruri din viaţa 
ta, Dumnezeu prin Duhul Său îţi conduce viaţa, aceasta fiind 
rezultatul conectării la Sursa Supremă. 

Dumnezeu, prin Cuvântul Său, Se angajează să ne stea la 
dispoziţie permanent, intervenind  spre binele nostru de multe 
ori chiar neapelat. „Căci nu-mi ajunge cuvântul pe limba şi Tu, 
Doamne, îl cunoşti în totul”, spunea David, exprimând privilegiul 
de care noi putem să avem parte. Citirea Bibliei şi rugăciunea 
ne ajută să rămânem conectaţi  la sursa adevărată, în care găsim 
toate informaţiile necesare vieţii reale. Îndepărtându-ne de 
“semnalul adevărat” ne vom simţi învinşi, fără putere şi încet-
încet ”deconectaţi”. Aşa cum verificăm zilnic mesajele primite 
pe e-mail, tot aşa ar trebui ca să aflăm ce vrea Dumnezeu să 
ne spună prin Cuvântul Său. “Cuvântul Tău este o candelă  pentru 
picioarele mele şi o lumină pe cărarea mea“(Ps. 119:105).

„SOCIALIZÂND” CU TATĂL 
CERESC- PRIETENUL 
ADEVĂRAT

Există foarte multe reţele de socializare (cele mai folosite 
sunt Facebook, Whatsapp, Instagram etc), unde putem 
trimite cereri de prietenie şi nu vom aştepta foarte 
mult ca să fim acceptaţi. Reţelele de socializare ne fac să 

credem că avem ”prieteni”. Socializarea înseamnă un proces de 
integrare a unui individ într-o colectivitate, socialul presupunând 
interacţiunea cu alţi oameni. 

Socializarea este ideea lui Dumnezeu. Dumnezeu a creat omul 
cu care era în comuniune în fiecare dimineaţă. De asemenea tot 
El a spus:” Nu este bine ca omul să fie singur; am să-i fac un ajutor 
potrivit pentru el” (Geneza 2:18).  

Asaf, cântareţul lui Israel, avea cea mai bună conexiune cu Sursa 
Supremă, el fiind ”conectat”, aşa cum se exprimă în Psalmul 
73:28 - “Cât pentru mine, fericirea mea este să mă apropii de 
Dumnezeu: pe Domnul Dumnezeu Îl fac locul meu de adăpost, ca să 
povestesc toate lucrările Tale”. 

Reţeaua în care eşti conectat poate falimenta, dar fiind 
”conectat” la Dumnezeu primeşti asigurarea: “Cel ce stă sub 
ocrotirea Celui Preaînalt şi se odihneşte la umbra Celui Atotputernic 
zice despre Domnul: „El este locul meu de scăpare şi cetăţuia 
mea, Dumnezeul meu în care mă încred!”  Da, El te scapă de 
laţul vânătorului, de ciumă şi de pustiirile ei.  El te va acoperi cu 
penele Lui şi te vei ascunde sub aripile Lui. Căci scut şi pavăză este 
credincioşia Lui! Nu trebuie să te temi nici de groaza din timpul 
nopţii, nici de săgeata care zboară ziua, nici de ciuma care umblă în 
întuneric, nici de molima care bântuie ziua-n amiaza mare.  O mie 
să cadă alături de tine şi zece mii la dreapta ta, dar de tine nu se 
vor apropia. Doar vei privi cu ochii şi vei vedea răsplătirea celor răi. 
Pentru că zici: „Domnul este locul meu de adăpost” şi faci din Cel 
Preaînalt turnul tău de scăpare, de aceea nicio  nenorocire nu te va 
ajunge, nicio urgie nu se va apropia de cortul tău”(Ps.91:1-16). 

Ce promisiune minunată face Dumnezeu în Cuvântul Său:”este 
prieten cu cei fără prihană” (Prov. 3:32).

SURSA CARE DĂ VIAŢĂ

Omenirea a fost binecuvântată de Dumnezeu într-un 
mod unic. El ne-a dat mult mai mult decât bogăţii 
sau celebritate, ne-a dat Cuvântul Său, sursa de 
adevăr şi viaţă. Când ne merge bine, când nimic nu 

pare a ne scoate din rutina zilnică simţim că suntem stăpâni pe 
viaţa noastră. Dar când întâmpinăm probleme, când nu găsim 
cale de ieşire, ce facem? Ce ar putea să ne redea pacea? Cum 
găsim rezolvare? 

Auzim uneori ca o anume legumă este foarte bună pentru 
sănătatea noastră, dar nu vrem s-o mâncăm, poate pentru 
că nu am dobândit un gust pentru ea. Dar dacă am trece 
printr-o boală şi suntem nevoiţi să mâncăm acea legumă, de ea 
depinzând vindecarea noastră, am face orice şi am consuma-o 
fără a riposta. 
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Suntem tentaţi să folosim relaţia cu Dumnezeu în situaţii 
limită. Dar Dumnezeu nu este ”colacul” nostru de salvare. El 
este Creatorul nostru, gata să ne vină în ajutor, să Se bucure 
împreună cu noi, să plângă, să ne îmbărbăteze în momente grele. 
El este doreşte şi este un Tată bun, care este prezent în orice 
moment al vieţii noastre,  Sursa care ne dă viaţă. 

DE CE SĂ CITIM BIBLIA?

Prin citirea Bibliei - Cuvântul lui Dumnezeu 
îl cunoaştem pe Dumnezeu. 

„Toată Scriptura este insuflată de Dumnezeu...” (Timotei 
4:16). Citind doar acest verset ar trebui să ne motiveze 

în citirea Bibliei. Dumnezeu, Creatorul Universului ne-a dăruit o 
Carte ce conţine voia Sa, învăţăturile Sale. Aici Îl poţi descoperi 
în frumuseţea Sa. 

Vechiul Testament ne arată faptul că Dumnezeu ne-a creat după 
chipul Său, ne iubeşte şi, deşi noi ne-am răzvrătit - şi continuăm 
să ne răzvrătim - împotriva Lui, El vrea ca noi să fim împăcaţi 
cu El. Din nou şi din nou, Dumnezeu demonstrează că El este 
răbdător cu noi şi credincios în a-şi ţine multele Sale promisiuni 
făcute faţă de noi.

În Noul Testament citim despre Domnul Isus şi despre începutul 
Bisericii creştine. Atât la începutul, cât şi la finalul Evangheliei 
sale, ucenicul Ioan explică motivul pentru care a fost scris Noul 
Testament. El îl descrie pe Domnul Isus ca fiind Cuvântul lui 
Dumnezeu, care ”S-a făcut trup şi a locuit printre noi” (Ioan 1:14).  
Ioan şi ceilalţi scriitori ai Noului Testament au scris câteva din 
lucrurile rostite şi făcute de Isus pentru ca noi, în urma citirii lor 
”să credeţi că Isus este Hristos, Fiul lui Dumnezeu; şi crezând, să aveţi 
viaţa în numele Lui” (Ioan 20:31).

Cu cât citeşti mai mult Biblia, cu atât mai mult începi să-L cunoşti 
pe Dumnezeu. Cu cât îl cunoşti mai bine pe Dumnezeu, cu atât 
mai mult vei dori să comunici cu El şi să-L urmezi.

Biblia-Cuvântul lui Dumnezeu ne dă 
înţelepciune şi răspunsuri la problemele vieţii. 

Î
n timpurile în care trăim este foarte importantă formarea 
profesională şi suntem preocupaţi să urmăm o facultate, să 
învăţam cât mai multe pentru a obţine ”un job” cât mai bun 
şi mai bine plătit. Ceea ce dobândim în şcoală ne ajută în 

carieră. Dar ce facem cu problemele vieţii? Cum învăţăm să le 
rezolvăm? Ce şcoală să urmăm? 

Biblia este plină de înţelepciune. Înţeleptul Solomon s-a rugat 
Domnului pentru înţelepciune şi ne-a lăsat sfaturi pline de 
înţelepciune în cartea Proverbe din Vechiul Testament. 

În Noul Testament, în cele patru Evanghelii ne sunt prezintate 
învăţăturile Domnul Isus. Astfel putem cunoaşte voia lui 
Dumnezeu cu privire la noi şi planul Lui cu întreaga omenire.  

Dumnezeu în Cuvântul Său ne-a lăsat scris: “Eu – zice Domnul 

– te voi învăţa şi-ţi voi arăta calea pe care trebuie s-o urmezi; te 
voi sfătui şi voi avea privirea îndreptată asupra ta” (Psalmul 32:8). 
Rămânând în şcoala lui Dumnezeu învăţăm de la El cum să nu 
eşuăm în carieră, în viaţa de familie, în relaţiile cu cei din jur. 

Biblia-Cuvântul lui Dumnezeu schimbă caracterul 
omului

Psalmul 119:9,11 - ”Cum îşi va ţinea tânărul curată cărarea? 
Îndreptându-se după Cuvântul Tău…Strâng Cuvântul Tău în 
inima mea, ca să nu păcătuiesc împotriva Ta!”

Lumea ne ademeneşte cu ispitele ei, de multe ori aşa 
de frumos prezentate. Cum ptem să ştim ce e bine şi ce e rău? 
Tânărul Solomon era călăuzit de Cuvântul lui Dumnezeu ştiind 
că doar aşa nu va păcătui. 

Pavel scria tânărului Timotei  despre importanţa citirii 
Cuvântului lui Dumnezeu, care este  ”de folos, ca să înveţe, să 
mustre, să îndrepte, să dea înţelepciune în neprihănire, pentru ca 
omul lui Dumnezeu să fie desăvârşit şi cu totul destoinic pentru orice 
lucrare bună” (2 Timotei 3:16-17). Timotei fiind într-o poziţie cu 
aşa responsabilitate, în cârmuirea Bisericii din Efes,  avea nevoie 
de înţelepciune de la Domnul, pentru a îndeplini ”o lucrare bună”. 

Încă din tinereţe trebuie să fim preocupaţi de formarea unui 
caracter plăcut înaintea lui Dumnezeu. În Proverbele 3:1-25 
găsim un cuvânt cuprinzător care să ne călăuzească în viaţă:”Fiule, 
nu uita învăţăturile mele şi păstrează în inima ta sfaturile mele! Căci 
ele îţi vor lungi zilele şi anii vieţii tale şi-ţi vor aduce multă pace. Să 
nu te părăsească bunătatea şi credincioşia: leagă-ţi-le la gât, scrie-le 
pe tăbliţa inimii tale! Şi, astfel, vei căpăta trecere şi minte sănătoasă 
înaintea lui Dumnezeu şi înaintea oamenilor. Încrede-te în Domnul 
din toată inima ta şi nu te bizui pe înţelepciunea ta! Recunoaşte-L în 
toate căile tale, şi El îţi va netezi cărările. Nu te socoti singur înţelept; 
teme-te de Domnul şi abate-te de la rău! Aceasta va aduce sănătate 
trupului tău şi răcorire oaselor tale. Cinsteşte pe Domnul cu averile 
tale şi cu cele dintâi roade din tot venitul tău, căci atunci grânarele 
îţi vor fi pline de belşug şi teascurile tale vor geme de must. Fiule, nu 
dispreţui mustrarea Domnului şi nu te mâhni de pedepsele Lui! Căci 
Domnul mustră pe cine iubeşte, ca un părinte pe copilul pe care-l 
iubeşte! Ferice de omul care găseşte înţelepciunea şi de omul care 
capătă pricepere! Căci câştigul pe care-l aduce ea este mai bun decât 
al argintului, şi venitul adus de ea este mai de preţ decât aurul; ea 
este mai de preţ decât mărgăritarele şi toate comorile tale nu se pot 
asemui cu ea. În dreapta ei este o viaţă lungă; în stânga ei, bogăţie şi 
slavă”.

Biblia-Cuvântul lui Dumnezeu ne duce la 
mântuire

Mai presus de cunoaştere şi de dobândirea unei 
înţelepciuni este mântuirea pe care am primit-o 
în Domnul Isus. Să fim recunoscători şi să aducem 
laudă la adresa Numelui Său pentru dragostea lui 

Dumnezeu revărsată peste noi prin Fiul Său preaiubit, care S-a 
dat ca jertfă de împăcare şi iertare pentru noi.  

Biblia întreagă este planul de împăcare al lui Dumnezeu Tatăl cu 
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noi, oamenii. Este minunat să citim cu plăcere cum Dumnezeu, 
Creatorul nostru, a dorit reabilitarea noastră, părtăsia cu omul, 
”coroana creaţiunii Lui”. De aceea El ne-a lăsat scris voia Lui, 
dorinţa Lui de a fi o veşnicie în prezenţa Lui. De aceea trebuie să 
ne cultivăm încă de pe acest pământ bucuria de a sta în legătură 
cu Tatăl nostru ceresc, prin studierea Cuvântului Său şi stând în 
rugăciune. 

OFERTA DE NEREFUZAT

Fiecare reţea îşi prezintă ofertele într-un mod atrăgător, 
astfel tot mai mulţi oameni sunt atraşi de dorinţa de 
a comunica în diverse moduri, fără a genera costuri 
suplimentare. Din punct de vedere financiar astfel de 

oferte sunt tentante şi rămânem impresionaţi de faptul că avem 
acces la foarte multe lucruri şi informaţii. 

Dar toate aceste reţele de socializare, site-uri, se rezumă doar 
la costuri financiare? Accesarea acestor oferte nu presupune şi 
alte costuri: timp, sănătate, schimbarea priorităţilor,  neglijarea 
unor lucruri importante, slăbirea relaţiei cu familia, cu biserica, şi 
relaţia cu Dumnezeu?

Putem afirma că în telefonul nostru performant avem şi lucruri 
valoroase, chiar din punct de vedere spiritual, cum ar fi: Biblia, 
cântări creştine, predici, ş.a. Şi este un lucru bun. Toate aceste 
lucruri bune sau mai puţin bune, au un impact profund asupra 
noastră din punct de vedere fizic, moral şi spiritual. Cum le 
folosim? Depinde de alegerea fiecăruia. Tot ceea ce facem 
generează anumite costuri în viaţa noastră, mai devreme sau mai 
târziu. 

Dumnezeu ne-a dat libertatea de a alege, însă fiecare alegere 
implică anumite consecinţe atât pentru viaţa noastră cât şi 
pentru caracterul nostru. Dumnezeu spune: ” Iată, îţi pun azi 
înainte viaţa şi binele, moartea şi răul. Căci îţi poruncesc azi să 
iubeşti pe Domnul Dumnezeul tău, să umbli pe căile Lui şi să păzeşti 
poruncile Lui, legile Lui şi rânduielile Lui, ca să trăieşti”(Deut. 30:15).  
Biblia ne atrage atenţia asupra unui lucru de care toţi trebuie 
să ţinem cont, atât tineri , cât şi cei mai puţin tineri, în aceste 
timpuri când tehnologia a vansat atât de mult, cu atâtea oferte 
şi iluzii: ” Toate lucrurile sunt îngăduite, dar nu toate sunt de folos” 
(1 Cor. 10:23). Toate aceste lucruri, ale tehnologiei, folosite 
necorespunzător pot să ne afecteze caracterul, relaţia cu cei din 
jur şi cu Dumnezeu. Comportamentul nostru poate fi schimbat 
şi fără să ne dăm seama. Un caracter bun este mai preţios decât 
averile lumeşti şi formarea lui este cea mai nobilă lucrare a 
omului. «Un nume bun este mai de dorit decât o bogăţie mare şi a fi 
iubit preţuieşte mai mult decât argintul şi aurul.» (Prov.22 :1). 

Observăm că toţi ne plângem de lipsa timpului. Satan e 
preocupat să ne răpească timpul preţios, prin a ne atrage atenţia 
la tot felul de lucruri, imagini, informaţii. Opţiunile ce le avem la 
îndemână pot fi o binecuvântare dacă sunt folosite cu chibzuinţă. 
De aceea timpul folosit pe telefon, pe reţelele de socializare 
poate deveni un timp pierdut.  

Oferta lui Dumnezeu, ofertă fără limită în bunătate, îndurare, 
dragoste are impact asupra vieţii noastre atât pe acest pământ, 

cât şi în veşnicie, dacă alegem să ”o accesăm”. Iată câteva opţiuni 
puse la dispoziţia noastră :

Comunicare fără limite

Dumnezeu ne oferă o conectare la sursa adevărată 
şi inepuizabilă de înţelepciune şi cunoştinţă, stând 
în rugăciune, vorbind cu Creatorul şi Mântuitorul 
nostru drag, care Şi-a dat viaţa pentru noi. Avem 

siguranţa că atunci când apelăm la El cu sinceritate şi prin 
credinţă, El ne va răspunde. Dumnezeu nu va respinge apelul 
tău. Nu va fi prea ocupat ca să nu-ţi răspundă. Te va ajuta în 
problemele şi nevoile tale. 

Dacă Îl iubim pe Dumnezeu din toată inima, va fi o binecuvântare 
să fim conectaţi tot timpul cu El prin rugăciune. Să cerem 
înţelepciune şi călăuzire la fiecare pas şi la fiecare decizie pe care 
o avem de luat. Să învăţăm să iubim ceea ce El iubeşte şi să urâm 
ceea ce el urăşte.

Mesaje nelimitate

Avem privilegiul de a citi mesajele lui Dumnezeu, din 
Cuvântul Său fără vreo restricţie. Prin rugăciune 
noi transmitem mesajele noastre către Dumnezeu, 
dorinţele şi nevoile noastre. Răspunsul îl primim (în 

scris) prin Sfânta Scriptură. Avem Biblia la dispoziţie, tipărită şi 
chiar sub format electronic. Cât timp acordăm citirii acestor 
mesaje din partea lui Dumnezeu? Citirea Bibliei este ca o 
întâlnire cu Tatăl nostru.

Această ofertă dispune şi de ”mesaje audio şi video” : putem 
vedea şi auzi dovezi ale dragostei Sale, ale puterii Sale creatoare 
în natura care ne înconjoară. Putem auzi cele mai frumoase şi 
delicate melodii. Florile în frumuseţea şi culorile lor, păsările 
cu trilurile lor, toate mărturisesc despre grija părintească a lui 
Dumnezeu şi dorinţa Sa de a face fericiţi pe copiii Lui. 

Aceasta este oferta lui Dumnezeu. Acceptarea ofertei este 
la îndemâna fiecăruia. Perioada tinereţii şi în mod special 
adolescenţei, este timpul marilor decizii care vor influenţa restul 
vieţii. Putem fi un Iosif, un Daniel, o Estera sau asemănători 
altor personaje biblice, care au ales să-L iubească pe Dumnezeu 
mai mult decăt orice şi să rămână conectaţi la Sursa adevărată. 
Deciziile din tinereţea lor au fost spre binecuvântarea întregii lor 
vieţi şi a celor din jur. 
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Kairos Polonia are nevoie de 
rugăciunile tale!

Polonia este o ţară cu 38 de milioane de locuitori (plus alte 22 de milioane care se află în afara patriei mamă). Religia 
majoritară a Poloniei este romano-catolicismul. Extinderea adunărilor frăţeşti Creştine după Evanghelie a început în 
anul 1909. Astăzi avem 41 de adunări şi 12 locaţii de misiune în toată ţara.

La începutul anului 2020, porunca Marii Trimiteri a rămas în vigoare pentru adunările Creştine după Evanghelie 
(înregistrate ca Biserica Creştinilor Liberi din Polonia). Astfel, am început să ne rugăm pentru posibilitatea de a începe 
o instruire, care să fie realizată prin implementarea programului strategic la care ne-am gândit, şi pe care l-am denumit 
Proiectul 1x1x1. Am ales denumirea aceasta deoarece recent am sărbătorit 111 ani de la naşterea primei adunări 
Creştine după Evanghelie din Polonia. Strategia noastră se bazează pe cuvintele Domnului Isus, care le-a spus ucenicilor Săi: 
„Mare este secerişul, dar puţini sunt lucrătorii! Rugaţi dar pe Domnul secerişului să scoată lucrători la secerişul Său” (Luca 10:2).

Iniţiativa Şcolii de Misiune Creştină după Evanghelie a fost luată de către fraţii Czesław Bassara, Krzysztof Gołębiowski, 
Dariusz Laskowski şi Marek Nalewajka. Împreună am început să ne rugăm pentru noul nostru program de instruire. În 
fiecare zi, la orele 10:02 sau la 22:02, ne-am rugat pentru punerea în aplicare a dorinţei noastre (şi această oră nu a fost 
aleasă întâmplător, ci ea reprezintă referinţa Luca 10:2). Şcoala am numit-o „Kairos” (timpul potrivit), după modelul fraţilor 
noştri români, care timp de peste 12 ani instruiesc misionari din rândul bisericilor Creştine după Evanghelie din România.

Curs pregătitor Kairos Polska

Î
ncepând din 6 martie până pe 12 iunie 2021, sâmbătă de sâmbătă am desfăşurat, prin Zoom, Cursul de pregătire Kairos 
Polska, structurat pe trei grupe, A: studenţi; B: Polonia de Nord; C: Polonia de Sud, în total 160 de studenţi, din 34 de 
adunări poloneze.

Printre altele, am abordat următoarele subiecte: „Biblia - Cuvântul lui Dumnezeu”, „Identitatea urmaşului lui Isus”, 
„Studiezi cu adevărat Cuvântul lui Dumnezeu?”, „Dezvoltarea Planului lui Dumnezeu”, „Ce găsesc în Biblie?”, „Privire de 
ansamblu asupra Scripturii”, „Fiabilitatea primelor secţiuni ale Bibliei”, „Cum să studiez Biblia?”, „Cum să conduc un studiu 
biblic?”, „Evanghelizarea eficientă este proclamare biblică”, „Evanghelia după Roma” şi multe altele.

Din septembrie 2021, am schimbat denumirea cursului pregătitor în Cursul de bază Kairos Polska. La sfârşitul anului 2021, 
aveam aproximativ 50 de studenţi care făceau acest curs. Toate programele cursului pregătitor şi prelegerile suplimentare 
au fost postate pe site-ul nostru https://kairos.edu.pl. Acum, Cursul de bază Kairos este disponibil în orice moment fraţilor 
şi surorilor din Polonia şi poate fi parcurs într-un an. Cursul de bază este conceput ca o pregătire pentru şcoala misionară 
Kairos Polska, care se desfăşoară pe o perioadă de doi ani.
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Şcoala misionară Kairos Polska

Polonia este considerată a fi o ţară creştină, dar majoritatea poporului nostru nu-L cunoaşte personal pe Domnul 
Isus Hristos. În Polonia avem 954 de oraşe, iar aproximativ 700 de oraşe nu au nicio mărturie evanghelică.

Pe 2 octombrie 2021, a avut loc inaugurarea Şcolii misionare Kairos Polska la Zgierz, din centrul Poloniei. Şcoala 
este formată din două module, fiecare implicând un an de studiu. Îi mulţumim lui Dumnezeu pentru cei 74 de 

studenţi care şi-au început studiile în Şcoala noastră misionară. În cadrul întâlnirii de inaugurare a şcolii am avut patru 
sesiuni, care au fost susţinute de Dariusz Laskowski despre „Bazele biblice ale misiunilor” şi „Rolul adunării locale în 
slujirea misionară”; de Czesław Bassara cu o prezentare despre „Kairos Polska – la ce ne referim?” şi „Progresul misionar 
al fraţilor din Polonia şi din lume”; de Marek Nalewajka despre „Ce aşteaptă Dumnezeu de la un misionar?”; de Krzysztof 
Gołębiowski despre „Rugăciunea în viaţa unui misionar” şi de Aleksander Marekwia despre „Biblia în viaţa unui misionar”. 
Am avut şi o discuţie pe tema „Kairos Polska ca proiect misionar 1x1x1”. Am primit multe salutări de la şcolile misionare 
din diferite ţări, şi în special de la Şcoala de Misiune Kairos din România.

În fiecare modul al şcolii, care acoperă un an de studiu, planificăm 15 sesiuni, unele dintre ele prin Zoom, iar altele în format 
fizic. Cât de mult avem nevoie de călăuzirea lui Dumnezeu când ne rugăm pentru extinderea misionară a slujirii adunărilor 
noastre din Polonia! Vă invităm să vă rugaţi împreună cu noi pentru Kairos Polska!

Cu preţuire,
Czesław Bassara

FOTO:

- Grupul de iniţiativă al Şcolii Misionare Kairos din Polonia: Czesław Bassara, Dariusz Laskowski, Marek Nalewajka şi 
Krzysztof Gołębiowski (de la stânga la dreapta), cu prietenii noştri în Centrul de Conferinţe „Cuvântul Vieţii” din Zgierz.

- Elevii de la Kairos Polska la inaugurarea şcolii, pe 2 octombrie 2021
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După aproximativ şapte ani, biserica din Vatra Dornei a fost redeschisă din luna Februarie pentru cel puţin 
o întâlnire a Adunării pe săptămână! Speranţele fraţilor din zonal au înmugurit din momentul în care 
familia Boscai, membri în biserica Vestea Bună din Iaşi, călăuziţi de Duhul Domnului, şi-au exprimat dorinţa 
de a veni la Vatra Dornei pentru a se implica mai întâi în lucrarea cu copiii, unde au experienţă. Biserica 

din Vatra Dornei a devenit filia adunării „Sion” din Prelipca. Fraţii din zonalul Suceava au reamenajat apartamentul de 
locuit, apoi sala de adunare, strictul necesar pentru a începe întâlnirile, iar anveloparea exteriorului va continua vara 
aceasta. Multumim grupurilor de fraţi care s-au implicat în reamanjarea spaţiului în mod special din Ciohoreni, Siret şi 
Suceava.

În anul 2022 bisericile din zonalul Suceava se vor implica plenar 
în susţinerea serviciilor de slujire saptamânală din Vatra Dornei. 
Ne rugăm ca lucrarea să progreseze, să întărescă Domnul familia 
misionară şi fraţii care se implică în slujirea din Vatra Dornei.

 Cornel HAUREŞ

S-a redeschis Adunarea din Vatra 
Dornei
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Colegiul Biblic continuă lunar, în ciuda dificultătilor legate de infectarea cu Covid sau scumpirea 
carburanţilor: la Sibiu, Galaţi, Tulcea, Ponsaco (Italia) anul II, la Cluj, Mediaş, Craiova, Dorohoi, Suceava, anul 
I. De asemenea, întâlnirile de evaluare ale fratilor care predau la Colegiul Biblic au avut loc în format mixt 
fizic şi online.

Multumim bisericilor care găzduiesc şi organizează aceste întâlniri şi mulţumim fraţilor care participă la aceste 
cursuri. Vă rugăm să va rugaţi pentru acestă lucrare binecuvântată din cadrul Adunărilor din ţara noastră.

 Cornel HAUREŞ

Colegiul Biblic BCER-UBCE

Colegiul Biblic - Dorohoi

Colegiul Biblic - Bruxelles

Colegiul Biblic - Cluj

Colegiul Biblic - Suceava

Colegiul Biblic (online) - Ponsaco

Colegiul Biblic - Craiova
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Informare 
Colecta naţională 2021
Contribuţie şi abonamente revistă 2022

Întâlnire Rep. Moldova şi Ucraina

Mulţumim lui Dumnezeu că şi în anul 2021 s-a continuat proiectul „Colecta naţională”. Suma colectată de 
la Bisericile locale a fost de 95 096 lei.

Proiectele care au primit şi primesc sprijin prin intermediul acestor acţiuni sunt:

	z Învăţământ
- Institutul Teologic „Timotheus”
- Colegiul Biblic al BCER-UBCE

	z Comisii:
- Tineret-Adolescenţi-Copii
- Misiune-Evanghelizare

	z Misiune:
- Lucrarea din Republica Moldova
- Lucrarea din Ucraina
- Agenţia de Misiune „Kairos”
- Misiunea „Ucenicii” - lucrarea din penitenciare

	z Biserici aflate în situaţii excepţionale.

După cum ştiţi, prima duminică din luna octombrie este ziua în care se desfăşoară acest proiect în Bisericile locale. 
Cu ajutorul lui Dumnezeu, în anul 2022 va fi în data de 02 octombrie.

Dacă o Biserică locală care a participat la colecta naţională doreşte să afle cuantumul cu care au fost sprijinite 
proiectele menţionate, o poate face prin intermediul reprezentanţilor zonali în Consiliul Naţional. Ne rugăm ca 
Dumnezeu să ne ajute să simţim toţi cu această binefacere.

Pentru anul 2022, contribuţia a fost stabilită la 20 lei/membru/an, iar abonamentul la revista „Calea Credinţei” a 
rămas tot la 40 lei/an.

Dumnezeu să răsplătească credincioşia arătată de fiecare frate şi soră prin participarea la această lucrare. 

 Dan MITREA

Vă informăm că în data de 12 martie 2022 va avea 
loc întâlnirea de evaluare şi planificare a lucrării 
de misiune din Republica Moldova şi Ucraina, la 
biserica Filocalia, Iaşi, ora 10:00.

Sunt invitaţi fraţi din Rep. Moldova şi Ucraina, dar şi de la 
noi din ţară, implicaţi în această misiune.

Aşteptăm pe toţi aceia care doresc să participe.

 Cornel HAUREŞ

Întâlnirea din anul 2021

26  Calea Credinţei, nr. 441, ianuarie - februarie 2022



Dacă se mai pot identifica şi alte persoane, în afară de cele deja menţionate, vă rugăm să ne scrieţi pe adresa redacţiei: 
secretariat.bce@gmail.com.

Rubrică realizată de Bogdan Emanuel Răduţ.

Piedici în calea uitării...  
fotografii din istoria trecută

Prima atestare documentară a unui botez nou-testamentar, în cadrul Adunărilor Fraţilor (Creştine după Evanghelie) din 
România este din mai 1901, când cinci persoane au primit botezul credinţei în Bucureşti, după care au participat şi la 
Masa Domnului (zece persoane).

Vă prezentăm două fotografii:

Foto 1 – Botez în Lacul 
Floreasca, Bucureşti (1909)

În mai 1909, Francis Berney a 
botezat şapte persoane în Lacul 

Floreasca, din Bucureşti, fiind 
ultimul botez înainte de expulzarea 

sa din România (iulie 1909). În 
perioada 1899-1909 au avut loc 

şase botezuri, cu un total de 31 de 
persoane.

Foto 2  – Botez în Vovideniei, Iaşi 
(1930)

Un botez în putini, la Adunarea din 
Iaşi, în prezenţa fraţilor Grigore 
Constantinescu, Nicolae Vicol, I. 

Mardare şi I. Mariciuc.
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Prin HAR noi suntem rânduiți,
La viața care ține-n veci,

Iar dac-am fost cândva primiți,
Prin DRAGOSTE suntem păziți,

Având un loc în slavă, deci!

În Cartea Vieții când ne-a scris,
Ne-a scris cu sânge scump de Miel,

Și tot ce-avem și ne-a promis,
Avem, căci ușa ne-a deschis,

Plătind in locul nostru, El!

Pe sensuri veșnic interzise,
Noi mergem azi spre moștenire,
Și toate-astea-au fost decise,

În planul ce îl făurise,
În bogăția de IUBIRE!

Prin poarta de mărgăritar,
Vom fi primiți de heruvimi,

Căci jertfa n-a fost in zadar,
Și prin credință vom fi iar,

Etern cu El, pe înălțimi!

VALENTIN GIUROIU

Și, astfel, Dumnezeu cel tare,
Și Domn al păcii în Lumină,

Ne va-mbrăca în haina-n care,
La nuntă vom avea intrare,
Când Mirele va fi să vină!

V-ați întrebat prin ce minune,
Vom fi în Casa Lui cu sfinții,

Și cum Stăpânul ne va spune,
Când trâmbița o să răsune,
Că suntem rodul suferinței?

Dar pân-atunci, în așteptare,
Lucrăm ca robi , la Împărat,
Având ca singură chemare,
Să ne sfințim în continuare,
Acum, când seara s-a lăsat!

Avem și Duhul și Cuvântul,
În viața-n care ne-am născut,
Și nici furtunile, nici vântul,

Nu ne vor despărți de Sfântul,
Ce ne-a iubit de la-nceput!

HARUL...


